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Η ΕΑΑηνική Εταιρία Προστασίαε tns Φύση3 (ΕΕΠΦ) είναι η παλαι- 
ότερη περιβαήΐΓίονιική Μη Κυβερνητική Οργάνωση στην ΕΑλάδα. 

Ιδρύθηκε το 1951 .'Εχει cos αποστο/ϊή Tns να ενημερώνει και να ευαι
σθητοποιεί, τόσο lous'Eflflnvss, όσο και outous που αγαπούν την 
Ελλάδα, για τη φυσική κληρονομιά Tns xciipas μα5 και να δραστη
ριοποιείται για την προστασία Tns.

Η ΕΕΠΦ συνετέλεσε στη δημιουργία των περισσοτέρων Εθνι
κών Δρυμών και πολλών άλλων προστατευομένων φυσικών περιο
χών. καθώε και στην υπογραφή από τη χώρα pas ms Συνθήκη5 του 
Ramsai-για την προστασία των υγροτόπων. Πρωτοστάτησε, επίσηε. 
oris προσπάθειεε npooraoias απειλούμενων ειδών, όπωε η Μεσο
γειακή φώκια, η Αρκούδα και η θαλάσσια χελώνα.

Για το έργο ms έχει τιμηθεί από την Ακαδημία Αθηνών, το Συμ

βούλιο Tns Eupiimns και το'Ιδρυμα Ford.
Δραστηριοποιείται σήμερα σε τέσσερα άξονεε: περιβαλλοντική 

εκπαίδευση, προγράμματα προστασίαε ms Φύσηε, παρεμβατική 
προστασία και γενικότερη ευαισθητοηοίηση του κοινού.

Η ΕΕΠΦ διοικείται από 10μελέ5 Διοικητικό Συμβούλιο, που 

εκλέγεται στην ετήσια Γ ενική Συνέλευση από τα μέλη Tns.

ΤΙΜΗ ΤΕΥΧΟΥΣ 3 €

Στα συμμετέχοντα σχολεία στα προγράμματα ms ΕΕΠΦ. otous 
Υπεύθυνουε Π.Ε. των Νομών, στα ΚΠΕ και us Εθελοντικέ3 Ομά- 
6ss, διατίθεται δωρεάν
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Η τηλεόραση δείχνει μαθητέβ να λεηλατούν σχολεία, δασκάλουε και ιερωμένουε 
που δεν φέρονται κόσμια, συμπολίτε5 μαε που με παράνομεε διαδικασίεε στο
χεύουν στο κέρδοε, δημάρχουε που τρέχουν σε πανηγύρια. Τι φόρεσε η μεν, στην 
εκδήλωση του δε...

Στην εφημερίδα, ίδια τα πρωτοσέλιδα...

Οι εικόνεε τυπώνονται στην άκρη του μυα
λού μου. Μου λένε πωε έτσι είναι ο κόσμοε 
που ζω. Κινδυνεύω να το πιστέψω. Να μπω 
στη διαδικασία, να γίνω μέροε αυτού του 
κόσμου, ένα κομμάτι του.

Ευτυχώε, μετά επαναστατώ, θυμώνω. 
Επειδή εγώ, όπωε και πολλοί από τουε 
ανθρώπουε που γνωρίζω, δίνουμε προτε
ραιότητα σε άλλα πράγματα. Επειδή ξέρω 
πωε υπάρχουν και άλλεε εικόνεε. Καλύτε- 
ρεε. Μαθητέε που διαβάζουν, που μαθαί
νουν να σέβονται τιε αξίεε του κόσμου. Δά
σκαλοι και ιερωμένοι υπεύθυνοι, ταγμένοι. 
Δήμαρχοι που προσπαθούν αθόρυβα για 
τον τόπο τουε και τουε δημότεε. Επειδή, 
επειδή...

Γνωρίζουμε τέτοιουε ανθρώπουε.
Στο Διήμερο Συμπόσιο τηε Ελληνικήε 

Εταιρίαε Προστασίαε τηε Φύσηε (ΕΕΠΦ)

που έγινε στην Αθήνα τον Δεκέμβριο του 
2007 για τα απορρίμματα, εκπρόσωποι τηε 
Τοπικήε Αυτοδιοίκησηε από όλη την Ελλά
δα ήρθαν αθόρυβα για να μάθουν πωε θα

διαχειριστούν καλύτερα τα σκουπίδια τουε. 
Καμαρώσαμε μαθητέε και μαθήτριεε να 
παρακολουθούν τουε ομιλητέε και να απευ
θύνουν στουε ενήλικεε ερωτήσειε για τα 
προβλήματα που συνδέονται στον τόπο μαε 
με τη διαχείριση των αποβλήτων. Επίσηε, 
στην πρωτοχρονιάτικη πίττα τηε ΕΕΠΦ τον 
Ιανουάριο του 2008, τιμήσαμε μερικούε από 
τουε φωτισμένουε δασκάλουε με τουε 
οποίουε χρόνια τώρα συνεργαζόμαστε.

Λυπήθηκα που καμμιά κάμερα τηλεόρα- 
σηε δεν εστίασε σε αυτή, την άλλη εικόνα.

Και αναρωτήθηκα για το μερίδιο ευθύνηε 
του καθενόε από εμάε, το μερίδιο τηε συμ- 
μετοχήε στη διαμόρφωση εικόνων, προτύ
πων, συμπεριφορών, στον κόσμο που 
ζούμε.

Πολλοί από εμάε κάποια στιγμή βρεθή
καμε στη δυσάρεστη θέση, να υποστηρίξου
με ή απλά να συμφωνήσουμε ότι όλα γύρω 
μαε είναι γκρίζα.

Κι όμωε υπάρχει ελπίδα.Όσο, και επειδή, 
υπάρχουν άνθρωποι με ελπίδα, με οράματα, 
με πίστη, που στο πείσμα του γκρίζου αγωνί
ζονται για ένα φωτεινό, καλύτερο κόσμο.

Στο πείσμα λοιπόν του γκρίζου εμείε 
θα αναζητούμε και θα προβάλλουμε την 
ελπίδα, θα συνεχίσουμε να αγωνιζόμα
στε για ένα καλύτερο κόσμο.

Μαρία Ρουςςομουςτακακη 

Πρόεδροε ms EflrlnviKiis Εταιρίαε Προστασίαε τηε Φύσηε 
Λέκτοραε του Τμήματοε ΒιοτΙογίαε του Πανεπιστημίου Αθηνών

Ευτυχώθ δεν είναι όλα γκρίζα



Εκπαίδευση · Προστασία του Περιβάλλοντοε 
• Διαχείριση Απορριμμάτων
Διήμερο Συμπόσιο ms Ελήηνικήε Eiaipios npooiaoias ins CDCions
Αθήνα, Εθνικό'Ιδρυμα Ερευνών, Δεκέμβριοε 2007

να διήμερο Συμπόσιο αφιερωμένο στα 
απορρίμματα, κι όμωε ποήΐύ διαφορετικό 

από όλα τα arlrla, οργανώθηκε από την Erlrln- 
νική Εταιρία Προστασίαε τηε Φύσηε στο 
πήαίσιο του Προγράμματοε «Φύση Χωρίε 
Σκουπίδια». Σκοπόε του ήταν η πληροφόρηση 
σε σχέση με τα στερεά και υγρά απόβλητα, την 
υπάρχουσα κατάσταση στην Ελλάδα, us υπο- 
χρεώσεΐΒ και us δυνατότητεε διαχείρισηε των 
απορριμμάτων και η ευαισθητοποίηση για 
ένα καθαρό και πολιτισμένο περιβάλλον. 
Χορηγόε ήταν η ALPHA BANK.

Συμμετείχαν ειδικοί ομιλητέε που πα
ρουσίασαν το τι γίνεται στην ΕυρωπαϊκήΈ- 
νωση και στην Ελλάδα σε σχέση με τη δια
χείριση των αποβλήτων. Enions προσκε
κλημένοι εκπρόσωποι τηε Τοπικήε Αυτο- 
διοίκησηε, τηε Εκπαιδευτικήε Κοινότηταε 
και Φορέων και Εταιριών Ανακύκλωσηε, 
παρουσίασαν επιτυχημένα μοντέλα συντο-

νισμένηε δράσηε και διαχείρισηε των απορ
ριμμάτων.

Συμμετείχαν όμωε και εκπρόσωποι τηε 
εκπαιδευτικήε κοινότηταε, μαθητέε και μα- 
θήτριεε, που υπέβαλαν ερωτήσειε στουε 
ομιλητέε. Οι σημερινοί ενήλικεε δέχτηκαν 
ερωτήσειε από τουε αυριανούε πολίτεε, για 
ένα θέμα που μαε καίει, τη Διαχείριση των 
Απορριμμάτων.

Την πρώτη μέρα του Συμποσίου, έγιναν ει- 
σηγήσειε ειδικών επιστημόνων και εκπρο
σώπων ΟΤΑ.
Παπαδόπουλοε I. Διευθυντής Αντιπροσωπείας 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής στην ΕΑήάδα

«Προστασία Περιβάλλοντοε στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση - Περιβαλλοντική 
Ευθύνη»

Εκπαίδευση ΕΏΚΧΟΕ^Η
Προστασία του Περιβάλλοντος 

Διαχείριση απορριμμάτων

Σκορδίληε Α. Διδάκτωρ Χημικός Μηχανικός
«Εναλλακτική διαχείριση στερεών 
αποβλήτων - Ελληνική πολιτική 
και νομοθεσία»
Ανδρεαδάκηε Α. Καθηγητής Ε.Μ.Π.

«Διαχείριση υγρών αποβλήτων»
Λάλαε Δ. Καθηγητής Πανεπιστημίου 
«Μέθοδοι επιλογήε τεχνικών 
διαχείρισηε στερεών αποβλήτων»

Ακολούθησαν ερωτήσεΐ5 και συζήτηση.



Η δεύτερη μέρα του Συμποσίου περιελάμβα- 
νε το πρωί επίσκεψη στο Εργοστάσιο Μη- 
χανικήε Ανακύκδωσηε Απορριμμάτων Ανω 
Λιοσίων. Σε ένα πολύ φιλικό κλίμα μαε υπο
δέχτηκαν, μαε παρουσίασαν σε ειδική προβο
λή το έργο του ΕΣΔΚΝΑ (Ενιαίου Συνδέσμου 
Δήμων ® Κοινοτήτων Ν. Αττικήε) και μαε 
ξενάγησαν σε χώρουε του Εργοστασίου, οι 
κ.κ. Βεζυριάνηε θ. (Συνεργάτηε ΕΣΔΚΝΑ) και 
Αρβανίτηε Γ. (Προϊστάμενοε Λειτουργίαε του 
Εργοστασίου Μηχανικήε Ανακύκλωσηε).
Στη συνέχεια, στο Εθνικό Ίδρυμα Ερευνών, 
μετά από πρόχειρο γεύμα, ακολούθησε η 
δεύτερη Συνεδρία με εισηγήσειε, παρουσιά- 
σειε από εκπροσώπουε τηε Τοπικήε Αυτο- 
διοίκησηε, τηε Εκπαιδευτικήε Κοινότηταε,

Φορέων και Εταιριών Ανακύκλωσηε. 
Μίλησαν οΐ:
Κοτρωνίάε Γ. Πρόεδρος Επιτροπής 
Περφάδδοντος ΚΕΔΚΕ - Δήμαρχος Λαμιέων

«Στρατηγική Πολιτική 
για τα απορρίμματα και ο ρόλοε 
τηε Τοπικήε Αυτοδιοίκησηε» 
Κουρτίναε Γ. Πρόεδρος του Συνδέσμου 

Διαχείρισης Στερεών Αποβλήτων [ΣΥ.ΔΙ.Σ.Α.] 

Ν. Μαγνησίας
«Διαχείριση Απορριμμάτων 
στο νομό Μαγνησίαε»
Παπαϊωάννου I. ® Βλάχοε I.
Υπεύθυνοι Π. Ε. Δ/νση Β'θμιας 

Εκπαίδευσης ΑχαΤας
«Περιβαλλοντική Εκπαίδευση και

Διαχείριση Απορριμμάτων: Το μοντέλο 
συνεργασίαε του Τμήματοε Περιβαλλοντικήε 
Εκπαίδευσηε και του Δήμου Πάτραε» 
Εκπρόσωποι των Φορέων 
και Εταιριών Ανακύκλωσηε
- ΑΦΗΣ (Ανακύκλωση Φορητών 

Ηλεκτρικών Στηλών)
- Ελληνική Εταιρεία Αξιοποίησηε 

Ανακύκλωσηε Α.Ε.
- Ανακύκλωση Συσκευών Α.Ε.

Συλλογικό Σύστημα Εναλλακτικήε 
Διαχείρισηε Αποβλήτων Ηλεκτρικού 
και Ηλεκτρονικού Εξοπλισμού

- ΕεοθώεήΙο Α.Ε. Οικολογικήε 
Διαχείρησηε Ελαστικών

Ακολούθησαν ερωτήσειε και συζήτηση.

Το Συμπόσιο έκλεισε η Πρόεδροε τηε Ελ- 
ληνικήε Εταιρίαε Προστασίαε τηε Φύσηε 
(ΕΕΠΦ), Μαρία Ρουσσομουστακάκη, η ο
ποία παρουσίασε τα Προγράμματα Περι- 
βαλλοντικήε Εκπαίδευσηε τηε ΕΕΠΦ που 
έχουν σχέση με τη διαχείριση των απορριμ
μάτων και την προστασία του Περιβάλλο- 
ντοε, και ευχαρίστησε όλουε όσουε συνέβα
λαν στην επιτυχία του Συμποσίου.

Μαρία Ρουςςομουιτακακη



Οργανωτική Επιτροπή Συμποσίου

Πρόεδρος

Μαρία Ρουσσομουατακάκη
Γενικός Συντονιστής Συμποσίου 

Μέήη

Γεωργία Φέρμελη 
Μαρία Κούβελου 
Κλεοπάτρα Χατζηκώστα 
Σοφία Καινούργιου 
Διονυσία Παπαδοπούλου 
Παναγιώτα Τσελεκτσίδου 
Νίκοε Στεφανόπουλοε 
Κερασία Πετρογιάννη 
Σταμάτηε Σκαμπαρδώνηε 
Άννα Σαββοπούλου 
Αλεξία Νικηφοράκη 
Ηρώ Μυλωνάκου - Κεκέ 
Αλίκη Βαβούρη

Η Μαρία Ιωάννα Κουτσουδάκη στέήεχος 
της ΕΕΠΦ συμμετείχε στην οργάνωση 
του Συμποσίου.

Συμμετείχαν ωε σύνεδροι

• Εκπρόσωποι τηε 
Τοπικήε Αυτοδιοίκησηε 
από 35 Δήμουε τηε Ελλάδαε

• Εκπρόσωποι τηε Εκπαιδευτικήε 
Κοινότηταε από τα σχολεία:
3ο Γυμνάσιο Αμαρουσίου 
5ο Γυμνάσιο Κερατσινίου 
2ο Γυμνάσιο Κιλκίε 
11ο Γυμνάσιο Πειραιά 
3ο Γυμνάσιο Ρεθύμνου 
Γυμνάσιο θρακομακεδόνων 
1 ο ΤΕΕ Άργουε 
2ο ΤΕΕ Γαλατσίου

Ομιλητέε

I. Παπαδόπουλοε 
Α. Σκορδίληε 
Α. Ανδρεαδάκηε 
Δ. Λάλαε 
Γ. Κοτρωνιάε 
Γ. Κουρτίναε 
I. Παπαϊωάννου 
I. Βλάχοε
Εκπρόσωποι Φορέων 
και Εταιριών Ανακύκλωσηε



Ερωιήσειε από μαθητέε-μαθήτριεε · Απαντήσειε από τουε ομιληιέε

Μαθητέε και μαθήτριεε από το Ιο ΕΠΑΛΆργουε , το 5ο Γυμνάσιο Κερατσινίου, το 2ο ΕΠΑΛ Γαλατσίου, το 3ο 
Γυμνάσιο Αμαρουσίου, το Γυμνάσιο θρακομακεδόνων, το 3ο Γυμνάσιο Ρέθυμνου, το 11ο Γυμνάσιο Πειραιά 
καθώε και από την Περιβαλλοντική Ομάδα του 2ου Γυμνασίου Κιλκίε ρώτησαν τουε ομιλητέε και ιδιαίτερα τουε 
κ.κ. Παπαδόπουλο, Σκορδίλη, Ανδρεαδάκη, Κοτρωνιά και Ορδόλη (ΑΦΗΣ).

Τι γίνεται στο εξωτερικό όσον αφορά την 
Ανακύκλωση ΗΗΕ. Hoios ο poflos των 
παραγωγών των προϊόντων 
ΗΗΕ στη διαδικασία τηε ανακύκλωσηε;

Σε πολλέε χώρεε ο καιαναΑωιήε πληρώνει ένα 
μικρό φόρο τη στιγμή που αγοράζει την Ηλεκτρική ή 
Ηλεκτρονική Συσκευή, γιατί ακριβώε υπάρχει ήδη το 
κόστοε για την ανακύκλωση τηε συσκευήε αυτήε (πχ. 
το προϊόν κάνει 100 Ευρώ + 2.5 ο περ/κοε φόροε). 
Άρα η εταιρεία -και υπάρχουν εταιρείεε τέτοιεε- θα 
πρέπει να παραλάβει τη συσκευή και θα κάνει την 
ανακύκλωση, ενώ ο καταναλωτήε θα πληρώσει το 
φόρο. Στην περ/κη Νομοθεσία και γενικότερα στη 
Νομοθεσία τηε Κοινότηταε (όπωε. νομοθεσία που 
έχει να κάνει με τιε επιχειρήσειε, νομοθεσία που έχει 
να κάνει με την προστασία των καταναλωτών), βλέ
πουμε ότι αυτό που έχει εισαχθεί τα τελευταία χρόνια 
είναι η μεγιστοποίηση του ποσοστού ανακύκλωσηε 
(αυτοκίνητα, τηλεόραση, Η/Υ κ.ά ), δηλαδή τι ποσοστό 
μπορούμε να ανακυκλώσουμε, π.χ. τα αυτοκίνητα σε

λίγα χρόνια, κατά 97% θα είναι ανακυκλώσιμα.Ήδη 
μερικέε εταιρείεε το έχουν πετύχει. Πλέον είμαστε 
υποχρεωμένοι από τη Νομοθεσία να το κάνουμε. Το 
ίδιο ισχύει και για τιε Ηλεκτρικέε και Ηλεκτρονικέε 
Συσκευέε, που σημαίνει ότι ο ίδιοε ο κατασκευαστήε 
είναι υποχρεωμένοε να ακολουθήσει τα νέα πρότυ
πα. Η Νομοθεσία μπορεί να αργήσει για διάφορουε 
λόγουε. Η Κοινοτική Διαδικασία είναι «βαριά» διαδι
κασία. γιατί πρέπει 27 χώρεε να συμφωνήσουν οε 
κάτι που έχει προτείνει η Επιτροπή μαζί με το Ευρω
κοινοβούλιο κλπ. Αυτό μπορεί να πάρει 2,3,4 χρόνια 
και εξαρτάται από την πρόταση τηε Επιτροπήε και το 
πόσο πολύπλοκη είναι η συζήτηση. Οι ίδιεε οι εται- 
ρείεε προλαβαίνουν καμιά φορά γιατί, στο πλαίσιο 
κάποιαε αυτορρύθμισηε δεσμεύονται, πριν τουε προ
λάβει η Νομοθεσία. Πολλέε φορέε δεν θέλουν τη 
Νομοθεσία και προτιμούν να κάνουν ένα βήμα αυτέε, 
πριν προλάβει να το κάνει η Νομοθεσία. Η τάση τα 
τελευταία χρόνια -κάτι που έχει εισαχθεί και θα γίνει 
περισσότερο στο μέλλον- είναι, ο ίδιοε ο παραγωγόε 
να είναι υπεύθυνοε για το προϊόν που παράγει και να Εκπαιδευτήρια Μαντουλίδη, Θεσσαλονίκη



Συμμετοχή μαθητριών στιε συζητήσειε του Συνεδρίου 

μπορεί να εξηγήσει με απήΐά λόγια στον καταναλωτή 
από πού ξεκινά το υλικό αυτό και πού θα καταλήξει.

Σε τι επίπεδο βρίσκεται αυτή τη στιγμή η Ελλάδα 
όσον αφορά την Ανακύκλωση ΗΗΕ;

Στην Ελλάδα η Κοινοτική Οδηγία εναρμονίστηκε 
πρώτη από όλα τα κράτη-μέλη. Αυτό το κάναμε γιατί 
πιστεύαμε ότι δεν είμαστε οργανωμένοι και έπρεπε να 
οργανωθούμε, διότι τα απόβλητα Η+ΗΣ είναι ένα 
πολύπλοκο και πολύ δύσκολο θέμα. Πράγματι, 85 % 
όλων των παραγωγών και εισαγωγέων που εισάγουν 
ή παράγουν Η+ΗΣ στην Ελλάδα, συμμετέχουν στην 
Ανακύκλωση Συσκευών Α.Ε., το εγκεκριμένο δηλαδή 
σύστημα. Κάθε παραγωγόε ή εισαγωγέαε ανάλογα με 
το είδοε πληρώνει διαφορετικά (πχ. για το ψυγείο, την

τηλεόραση, το κινητό κ.α). Το πρώτο στην Ελλάδα, 
εργοστάσιο Ανακύκλωσηε και το πιο μοντέρνο σε όλη 
την Ευρώπη βρίσκεται στουε Αγ. Αναργύρουε Κοριν- 
θίαε. Το δεύτερο εργοστάσιο που κάνει απορρύπανση, 
στην Αττική και το τρίτο στη Θεσσαλονίκη. Προβλέπε- 
ται να γίνουν και άλλα τέτοια τρία εργοστάσια. Στην 
Ελλάδα παράγουμε 170 χιλιάδεε τόνουε απορριμμά
των Η+ΗΣ. Από 44.000 που πρέπει του χρόνου η 
Ελλάδα να πιάσει σαν στόχο στην Ε.Ε., (4 γρ./κάτοικο), 
ήδη το 2007 είμαστε στουε 30.000 τόνουε και με το 
ρυθμό που πάμε θα πιάσουμε το στόχο. Δεν είναι όμωε 
μόνο να πιάσουμε το στόχο αλλά να εξαπλωθεί το 
σύστημα σε όλη την Ελλάδα και τα νησιά.

Στην πόλη του'Αργουε και στην ευρύτερη περιοχή 
του Νομού Αργολίδαε, σε ποιο επίπεδο βρίσκεται 
η ανακύκλωση ΗΗΕ;

Δεν γνωρίζουμε αν στο Άργοε έχει φτάσει ακόμα το 
σύστημα, γιατί το σύστημα αναπτύσσεται ανά περιο- 
χέε. Το 2008 θα αναγγελθεί μια πολύ μεγάλη καμπά- 
νια, η οποία ναι μεν είναι έτοιμη από το σύστημα σή
μερα, αλλά δεν βγαίνει γιατί θέλουμε να υπάρχει η 
δυνατότητα στον κάθε πολίτη να γνωρίζει ότι. όταν 
αγοράσει μια συσκευή είναι υποχρεωμένο το κατά
στημα να πάρει την παλιά και να τη δώσει για ανακύ
κλωση στο σύστημα. Το ίδιο γίνεται και με την τοπι
κή Αυτοδιοίκηση, όπου θα πρέπει να τοποθετηθούν 
σε διαφορετικά σημεία κέντρα συλλογήε. Δεν γνω
ρίζουμε αν στο Αργοε έχει ξεκινήσει η ανακύκλωση.

2/θ Δημοτικό Σχολείο Άργουε Καλύμνου

Μια από tis αρχέε τηε εναλλακτικήε διαχείρισηε 
είναι η αρχή τηε πρόληψηε τηε δημιουργίαε των 
αποβλήτων.
Με notous τρόπουε στοχεύετε στην εφαρμογή 
αυτήε τηε αρχήε, εφόσον 
οι περισσότεροι πολίτεε αδιαφορούν 
για το περιβάλλον διαβίωσηε τουε;

Η πρόληψη είναι θέμα του κατασκευαστή ωε επί το 
πλείστον και του καταναλωτή. Η Ε.Ε. με τιε Οδηγίεε 
που έχει ήδη και τη νέα που θα βγει, ζητά από τουε κα- 
τασκευαστέε να γίνει μια ανάλυση κύκλου ζωήε. Δη
λαδή πριν το προϊόν βγει στην αγορά, θα πρέπει να
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λυθούν οι περιβαλλονακέε επιπτώσειε από την ύλη 
αλλά και από τη μετέπειτα χρήση του. Δηλαδή να είναι 
από υλικά που μπορούν να ανακυκλωθούν, να είναι 
από όσο το δυνατόν λιγότερα υλικά, να σχεδιαστεί με 
τρόπο που να έχουμε εξοικονόμηση υλικών και ενέρ- 
γειαε. Για παράδειγμα ένα κουτί αλουμινίου πριν από 
5-6 χρόνια ήταν 18 γραμμ. Έγινε η Ανάλυση Κύκλου 
Ζωήε και πράγματι με τον Περιβαλλοντικό Σχεδίασμά, 
που άλλαξε μόνο το σχήμα του, πήγε από 18 γραμμάρια 
στα 15 γραμ. Αυτό σημαίνει ότι στα 300 δισεκατομμύ
ρια κουτιά που είναι η κατανάλωση στον κόσμο, με 3 
γρ. λιγότερο υλικό έχουμε σημαντικό όφελοε από τη 
λιγότερη απαιτούμενη ενέργεια. Από τη μεριά τη δική 
μαε, γιατί να πηγαίνουμε στο σουπερμάρκετ και να 
παίρνουμε πλαστικέε σακούλεε και να μη χρησιμοποι

ούμε το δίχτυ ή την τσάντα μαε. Αυτό σημαίνει μείωση 
τηε παραγωγήε και βέβαια χρειάζεται μια ευαισθησία. 
Να μπορούμε να το κάνουμε και εμείε και οι κατα- 
σκευαστέε. Να φτιάξουν καλύτερα προϊόντα, προϊόντα 
που να διαρκούν πιο πολύ από ότι τώρα. Όλα αυτά 
συνεισφέρουν στη μείωση των απορριμμάτων.

Η ανάκτηση ποιων μορφών ενέργειαε μπορεί να 
επιτευχθεί με την εναλλακτική διαχείριση των 
στερεών αποβλήτων;

Ενεργειακή αξιοποίηση αποβλήτων σημαίνει χρήση 
αποβλήτων για την απόκτηση ενέργειαε. Τέτοιεε μορ- 
φέε ενέργειαε είναι ο ηλεκτρισμόε, το ζεστό νερό ή 
να καούν με άλλα καύσιμα (π.χ. τσιμεντοβιομηχανία) 
για να χρησιμοποιήσουμε λιγότερο μαζούτ, λιγότερο 
κάρβουνο. Χρησιμοποιώνταε αυτά τα υλικά πράγματι 
παράγεται ενέργεια. Εκτόε από αυτέε τιε μορφέε υπά
ρχουν και οι υψηλότερεε τεχνολογίεε που ίσωε 
ακόμα δεν είναι οικονομικά συμφέρουσεε για να χρη
σιμοποιηθούν.

Ποιεε άλλεε καθαρέε τεχνολογίεε 
χρησιμοποιούνται, εκτόε 
τηε ανακύκλωσηε, στην αξιοποίηση 
των συλλεγόμενων αποβλήτων;

Γνωρίζουμε ότι για την παραγωγή οποιοσδήποτε 
προϊόντοε τίθεται το θέμα τηε υποκατάστασηε των 
επικίνδυνων υλικών από τον κατασκευαστή τουε

-και πρέπει οι κατασκευαστέε να το κάνουν- και ήδη 
εφαρμόζεται και στη συσκευασία με λιγότερα βαρέα 
μέταλλα από την αρχή, από την παραγωγική διαδικα
σία. Στα ηλεκτρικά-ηλεκτρονικά αντικαθίστανται οι 
επικίνδυνεε ουσίεε για την κατασκευή τουε και χρη
σιμοποιούνται τεχνολογίεε που. όσο το δυνατό, 
παράγουν λιγότερα απόβλητα ή το υλικό που θα 
βγαίνει θα μπορεί να ανακυκλωθεί ή να ανακτηθεί η 
ενέργεια του.

Αντιμετωπίζεται το πρόβλημα των παράνομων 
συνδέσεων με τη διοχέτευση τοξικών ή 
βλαβερών αποβλήτων, κάτι που πιθανόν 
δημιουργεί πρόβλημα και στην αξιοποίηση τόσο 
των επεξεργασμένων λυμάτων όσο και των 
ιλύων; Υπάρχει κάποια πρόταση για την 
αξιοποίηση τουε;

Υπάρχει κανονισμόε «Δικτύου» που προδιαγράφει 
κάτω από ποιεε προϋποθέσειε μπορεί κάποιοε να 
συνδεθεί με το δίκτυο. Αν π.χ. είναι μια βιομηχανία, 
θα πρέπει πρώτα να προ-επεξεργάζεται τα απόβλητα 
πριν συνδεθούν με το δίκτυο. Η απάντηση στο ερώ
τημα είναι ότι δεν μπορεί να είναι κανείε πολύ σίγου- 
ροε. Δυστυχώε δεν υπάρχουν στοιχεία που να είναι 
διαθέσιμα, θα έπρεπε να μπορεί να μπει κάποιοε στο 
Διαδίκτυο και να δει π.χ. τα λειτουργικά δεδομένα, τα 
αποτελέσματα και τουε ελέγχουε που γίνονται σε 
κάποιον Βιολογικό Καθαρισμό, για παράδειγμα στην



Ψυπάλεια. Αυτό επιτάσσει η Ε.Ε. και αυτό σημαίνει 
πληροφόρηση του κόσμου. Συλλογικά, τα λύματα 
που καταλήγουν στην Ψυττάλλεια είναι σε ικανοποι
ητικό επίπεδο από άποψη τοξικών αλλά θα μπορού
σε να είναι και καλύτερα γιατί η ποσότητα είναι μεγά
λη. Όσον αφορά τη λάσπη, αυτό είναι ένα κρίσιμο 
θέμα. Η δυνατότητα αξιοποίησηε τηε λάσπηε, με εδα
φική χρησιμοποίηση, προϋποθέτει πολύ καθαρή 
λάσπη από άποψη μετάλλων. Αυτό σημαίνει πολύ 
αποτελεσματικό έλεγχο των βιομηχανικών, των 
παράνομων εισροών.

Επειδή αναφερθήκατε στον χρονικό ορίζοντα για 
την εφαρμογή τπε οδηγίαε 91/271, που ήταν το 
2005, και ήδη έχουν περάσει 2 χρόνια από τότε, 
σήμερα ελέγχεται και από ποιόν, αν εφαρμόζεται 
ικανοποιητικά η οδηγία, δηλαδή αν μετά την

κατασκευή των εγκαταστάσεων, συνεχίσουν να 
λειτουργούν ή είναι μόνο στα χαρτιά, με 
δεδομένη όπωε έχετε επισημάνει, την αδυναμία 
που υπάρχει, όχι μόνο για την Ελλάδα, 
για καταγραφή και αξιολόγηση του τρόπου 
λειτουργίαε των εγκαταστάσεων; Υπάρχει 
κάποια πρόταση αντιμετώπισηε των ανεπαρκών 
θεσμικών ρυθμίσεων και του διοικητικού 
πλαισίου ή τηε ατελούε ενημέρωσηε των 
πιθανών χρηστών;

Δεν είναι στα χαρτιά, οι εγκαταστάσειε υπάρχουν, 
λειτουργούν, ίσωε δεν λειτουργούν με τον καλύτερο 
τρόπο γιατί δεν υπάρχει ο ουσιαστικόε έλεγχοε από 
την τοπική κοινωνία, ότι πραγματικά δουλεύει σω
στά.Έλεγχοι γίνονται αλλά ποτέ δεν μπορείε να έχειε 
μια πλήρη εικόνα.Ένα άλλο θέμα που έχει σχέση με 
το θέμα του ελέγχου είναι η ευαισθητοποίηση του 
κοινού. Πρέπει να κάνειε το κοινό, μέτοχο του προ- 
βλήματοε και να το βάλειε από νωρίε στον προβλη
ματισμό. Πρέπει οι τεχνολόγοι και οι επιστήμονεε να 
το μεταφράσουν με τρόπο που να γίνεται κατανοητό 
στο κοινό και να το κάνουν μέτοχο στο πρόβλημα. 
Περιβαλλοντική ευαισθητοποίηση σημαίνει συμμε
τοχική διαδικασία. Το τι είναι «οικολογικά σωστό» 
πρέπει να φύγει από τη σφαίρα του παραμυθένιου, 
του γραφικού και να γίνει η σκληρή πραγματικότητα. 
Όταν κάποιο πρόβλημα έχει επιπτώσειε στο περιβάλ
λον. θα πρέπει να τιε βλέπουμε στην καθημερινή ζωή 
και να τιε αντιλαμβανόμαστε.

Τι προτείνετε για την ευαισθητοποίηση των μαθη
τών στα σχολεία σχετικά με τα θέματα;
Μείωση των στερεών αποβλήτων.
Ανακύκλωση - επαναχρησιμοποίηση.
Διαχείριση των αποβλήτων.

Έκδοση φυλλαδίου npos τιε τοπικέε ενώσειε και τη 
Β 7μια Εκπ/ση με τίτλο «Αλλάζουμε τιε συνήθειεε μαε». 
Πρόκειται για ένα φυλλάδιο όπου εκεί διατυπώνονται 
σκέψειε και προτάσειε για τη βελτίωση των όρων που 
έχουν διαμορφωθεί σε σχέση με την προστασία του 
περιβάλλοντοε. Παράλληλα ο κάθε Δήμοε έχει προ
γράμματα ευαισθητοποίησηε τηε νεολαίαε. Γίνεται 
κάποια δουλειά με Νηπιαγωγεία. Μπορεί να γίνει μια 
καμπάνια ευαισθητοποίησηε με χρήση μέσων μεταφο- 
ράε (π.χ. ποδήλατο], εξοικονόμησηε ενέργειαε. Επεν- 
δύονταε στουε νέουε η αυριανή κοινωνία θα είναι πολύ 
μπροστά και θα υπάρχει ελπίδα για το περιβάλλον.

13ο Γυμνάσιο Ηρακλείου



Ποια είναι η γνώμη oas για το διαχωρισμό των 
στερεών αποβλήτων στην πηγή παραγωγήε για 
την ευκολότερη συγκέντρωση από τουε φορείε 
διαχείρισηε;

0 διαχωρισμόε στην πηγή είναι το ιδεατό, το οικονομι
κότερο και φιλικότερο για την επεξεργασία των απο
βλήτων. Είναι δύσκολο όμωε γιατί και χώρεε που 
ξεκίνησαν πολύ πριν από μαε το έχουν πετύχει σε πολύ 
μικρό ποσοστό. Στην Ελλάδα, εκεί που δεν είχαμε τίπο
τα. προτιμήθηκε να γίνεται η συνολική συγκέντρωση 
των ανακυκλωμένων υλικών και μετά ο διαχωρισμόε 
στα εργοστάσια. Είναι δύσκολο να γίνει, αλλά με την 
άνοδο του πολιτιστικού επιπέδου και την ενημέρωση 
μπορεί να γίνει και αυτό στην Ελλάδα. Όμωε κάτι τέ
τοιο συνοδεύεται από μια σειρά μέτρων. Στο εξωτερι
κό όποιοε κάνει ανακύκλωση τυγχάνει διαφόρων απαλ
λαγών και μειώσεων των τιμολογίων. Για να εφαρμο
στεί κάτι τέτοιο χρειάζεται ένα συγκροτημένο ολοκλη
ρωμένο σχέδιο που να βασίζεται πάντα στη διάθεση 
των πολιτών να προχωρήσουν σε αυτό.

Μπορεί να λειτουργήσει στα σχολεία 
ολοκληρωμένη πρόταση ανακύκλωσηε - 
μείωσηε των αποβλήτων ή ακόμη και 
διαχείρισηε σε συνεργασία με τουε Δήμουε:

Ναι. Σε πολλούε Δήμουε που γίνεται ανακύκλωση, 
γίνεται και από τα αντίστοιχα σχολεία του Δήμου. 
Όσοι Δήμοι δεν έχουν ολοκληρωμένο σύστημα ανα

κύκλωσηε παίρνουν το αλουμίνιο και το χαρτί από τα 
σχολεία και μπορεί να προχωρήσει η ανακύκλωση 
εθελοντικά είτε με επιτροπέε (Δημοτικέε Επιχειρή- 
σειε), είτε με Φορείε εθελοντικούε. Το όπλο αυτό 
μπορεί να ενταχθεί στο ολοκληρωμένο σύστημα δια
χείρισηε που έχει ο κάθε Δήμοε.

Το σύνθημα «0 ρυπαίνων πληρώνει» πώε
πρέπει να περάσει, ωε τιμωρία;
ωε τρόποε ζωήε; ή ωε δημοκρατικόε κανόναε
που αποβλέπει στην προστασία του
περιβάλλοντοε που αγγίζει άμεσα την ποιότητα
ζωήε των συμπολιτών
και των επερχόμενων γενεών;

Δεν εννοούμε πάντα ότι «ο ρυπαίνων πληρώνει» οικο
νομικά. Είναι τρόποε ζωήε, κανόναε καθημερινήε συ- 
μπεριφοράε. είναι κανόναε δικαιοσύνηε. Διότι, αν 
θέλουμε να προστατεύσουμε το περιβάλλον πρέπει 
όλεε οι ενέργειεε μαε και όλη η θεσμική διαδικασία για 
την προστασία του περιβάλλοντοε. να έχει κάποιεε 
αρχέε. Η αρχή λοιπόν αυτή είναι δίκαια και επιβεβλη
μένη. Αυτόε που ρυπαίνει περισσότερο θα πρέπει να 
υφίστανται κάποιεε συνέπειεε, ώστε και παιδαγωγικά 
να λειτουργεί και να μην ρυπαίνει, αλλά και να τιμω
ρείται τη στιγμή που ρυπαίνει ασύστολα. Αυτέε οι 
αρχέε πάντα ωε κοινωνική συμπεριφορά και όχι ωε 
τιμωρία, είναι προδιαγραφή τηε Ε.Ε. και πρέπει να γίνει 
πολιτική μαε. Δεν πρέπει να αποφύγουμε και την επι
βολή κάποιαε ποινήε, πρέπει να υπάρχει ο φόβοε τηε

2ο Δημοτικό Σχολείο Πόρου

τιμωρίαε, π.χ. κάποια εργοστάσια (βιομηχανίεε) που 
στήθηκαν καταθέτονταε Μελέτη Περιβαλλοντικών 
Επιπτώσεων και μελέτη διαχείρισηε των αποβλήτων 
τουε, δεν έχουν λύσει το πρόβλημα των αποβλήτων 
τουε (υγρά, στερεά).Έτσι θα πρέπει να υπάρχει ο φόβοε 
τηε τιμωρίαε του κλεισίματοε, τηε αφαίρεσηε άδειαε 
λειτουργίαε.

Με ποιο τρόπο η ύπαρξη υψηλών 
περιβαλλοντικών προτύπων τονώνει την 
καινοτομία και τιε επιχειρηματικέε δυνατότητεε; 
Μπορείτε να μαε δώσετε κάποια παραδείγματα;

Ανάπτυξη και περιβάλλον δεν είναι έννοιεε αντικρου- 
όμενεε αλλά συμβαδίζουν. Αυτό το καταλαβαίνουμε
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όλο και περισσότερο γιατί τα τελευταία χρόνια έχου
με επιχειρήσει που εφαρμόζουν αυτό που λέμε 
«Πράσινεε Αρχέε». Όπωε πχ. έχουμε επιχειρήσει 
που στον τομέα των τροφίμων επιλέγουν να παρά
γουν βιολογικά προϊόντα. Βιολογικά προϊόντα σημαί
νει ότι δεν έχουμε χημικά λιπάσματα, φυτοφάρμακα 
κ.ά., αλλά μεθόδουε φιλικέε npos το περιβάλλον, 
έχουμε καλύτερη χρήση των φυσικών πόρων. Άρα 
έχουμε μια εταιρεία που έχει φυσικά οικονομικό 
όφελοε γιατί ενεργεί με τρόπο φιλικό προε το περι
βάλλον. Για παράδειγμα, έχουμε μια ελληνική εται
ρεία παραγωγήε στρωμάτων που είναι πρωτοπόρα 
παγκοσμίωε γιατί όλα τα υλικά που χρησιμοποιεί 
είναι φυσικά (είτε είναι κοκκοφοίνικαε, είτε αλογό
τριχα, είτε είναι καουτσούκ) και έχει πάρει βραβεία 
σε παγκόσμιο επίπεδο για τον τρόπο που τα χρησιμο

ποιεί. Από τη μια έχουμε μια εταιρεία που αναπτύσ
σεται ραγδαία και από την άλλη αυτό που κάνει δεν 
το κάνει ειε βάροε του περιβάλλοντοε. Μια επιχείρη
ση που θέλει να βάλει «πράσινουε όρουε», στη λει
τουργία τηε, μπορεί να αρχίσει από πράγματα όπωε 
για παράδειγμα να αλλάξει τουε λαμπτήρεε τηε. 
Οπότε να μειώσει την κατανάλωση ενέργειαε έωε 
60-70 ή 80%. Μια μεγάλη επιχείρηση μπορεί να αλ
λάξει το στόλο των αυτοκινήτων τηε και να τα αντι
καταστήσει με υβριδικά, μπορεί να κάνει εσωτερικό 
σύστημα για ανακύκλωση χαρτιού και ανάκτηση υλι
κών και ανακύκλωση υλικών. Πολλά πράγματα 
υπάρχουν και μπορεί να κάνει κάποιοε σε μια επιχεί
ρηση, αρκεί να σκεφτεί ο υπεύθυνοε πώε μπορεί να 
συνεισφέρει στην καλυτέρευση και τη διατήρηση του 
περιβάλλοντοε, ώστε να μην χειροτερέψει. Παράλ
ληλα και εμείε οι ίδιοι έχουμε την ευθύνη να κατανο
ούμε ότι και κάποιεε από τιε δικέε μαε ενέργειεε 
μπορεί να είναι εχθρικέε προε το περιβάλλον (πχ. 
αλλαγή κινητού κάθε 6 μήνεε - η ανάκτηση του και η 
ανακύκλωση του σημαίνει κατανάλωση ενέργειαε 
από την επιχείρηση).

Κατανοούμε ότι έχει θεσπιστεί η Λευκή Βίβλοε, 
έτσι ώστε να διευρύνει την αρχή «ο ρυπαίνων 
πληρώνει» και να την εφαρμόσει. Ωστόσο 
αναρωτιόμαστε αν όντωε εφαρμόζεται, δηλαδή, 
αν η εφαρμογή δεν είναι θεωρητική, αλλά 
πρακτική και ουσιαστική.Έχει αποτελέσματα 
η εφαρμογή τηε;

Ακόμη δεν έχει περάσει στο Εθνικό Δίκαιο. Λιγότερεε 
από τιε μισέε χώρεε είναι αυτέε που έχουν εναρμονί
σει την Οδηγία, δηλ. τον Ευρωπαϊκό Νόμο, θα δείξει 
στο μέλλον. Εμείε πιστεύουμε ότι θα έχει αποτελέ
σματα. Ήδη η υποχρέωση που βάζει η Οδηγία αυτή, 
δηλ. να είναι ασφαλισμένεε στην ουσία οι εταιρείεε 
έτσι ώστε αν προξενήσουν κάποια βλάβη, να υπάρχει 
η ασφάλεια, άρα να έχουμε τη σιγουριά ότι η βλάβη 
αυτή θα πληρωθεί, είναι ήδη κάτι το σημαντικό, θα 
δείξει στο μέλλον βέβαια. Εμείε είμαστε αισιόδοξοι 
ότι θα λειτουργήσει, αλλά είναι πολύ νωρίε για να 
κρίνουμε κατά πόσο και αν θα λειτουργήσει.

Εκπαιδευτήρια Μαντουλίδη. Θεσσαλονίκη



Από τη στιγμή που οι φυσικοί πόροι γίνονται 
αντικείμενο εκμετάλλευσηε συνεχώε. πώε θα 
όιατηρηθούν ώστε να υπάρχουν και στο μέλθον, 
δηΛαδή να μην εξαντληθούν 
ή να μην καταστραφούν;

Εδώ είναι και το μεγάλο στοίχημα. Υπάρχει και πάλι η 
ατομική ευθύνη. Όπωε υπάρχει η ευθύνη του Δημάρ
χου για τη διαχείριση που κάνει στο δικό του Δήμο, 
όπωε υπάρχει η ευθύνη τηε επιχείρησηε για τη δια
χείριση που κάνει, έτσι υπάρχει και η ατομική ευθύνη. 
Δεν είμαστε άμοιροι ευθυνών. Έχουμε το δικό μαε 
μερίδιο στην επιβάρυνση των φυσικών πόρων και 
αυτό πρέπει να το καταλάβουμε. Μπορούμε να αλ
λάξουμε συνήθειεε ώστε να μειώσουμε για παρά
δειγμα την κατανάλωση νερού, να μειώσουμε τα απορ
ρίμματα που παράγουμε, να κάνουμε κάποιεε κινή- 
σειε ώστε να βοηθήσουμε το περιβάλλον. Γιατί δεν 
είμαστε μόνο εμείε στην Ελλάδα. Εδώ είμαστε 11 
εκατ. και στην Ευρώπη 500 εκατ. Αν αλλάξουμε συ- 
νήθειεε σε παγκόσμιο επίπεδο θα υπάρχουν θετικέε 
συνέπιεε ωε προε το περιβάλλον. Γιατί το περιβάλ
λον είμαστε εμείε. δεν είναι οι άλλοι. Αν θα αλλάξει 
το δικό μαε περιβάλλον, εμείε θα υποφέρουμε.

θεωρείτε ότι η διαφημιστική καμπάνια για την 
ανακύκλωση των μπαταριών είναι επαρκήε ώστε 
να ενημερωθούν όλοι οι πολίτεε πανελλαδικά 
και να ευαισθητοποιηθούν σε αυτό το θέμα;

Μ.Η ΕΙΝΑΙ 2Κ0ΥΠΙΔΙΑ 
ΓΙΑΤΙ ΝΑ ΤΑ ΠΕΤΑΤΕ;

lUgtMw/io
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1 ο Γυμνάσιο Ρέθυμνου

Η διαφημιστική καμπάνια για την ανακύκλωση μπατα
ριών ήταν επαρκήε μια και σήμερα 7 στουε 10 πολίτεε 
είναι ενημερωμένοι για το πρόγραμμα ανακύκλωσηε 
τηε ΑΦΗΣ. Παράλληλα το γεγονόε ότι μέχρι σήμερα 
έχουν τοποθετηθεί 27.000 κάδοι σε όλουε τουε

νομούε τηε Ελλάδοε που μαε φέρνει στην δεύτερη 
θέση στην Ευρώπη (μετά τη Γερμανία) στιε τοποθετή- 
σειε κάδων, είναι μια σημαντική ένδειξη του βαθμού 
ενημέρωσηε αλλά και ευαισθητοποίησηε του κόσμου.

Το ποσοστό ανακύκλωσηε μπαταριών στην 
Ελλάδα είναι 17 %. Υπάρχει περιθώριο αύξησηε 
του ποσοστού και αν ναι, με ηοιουε τρόπουε 
μπορεί να επιτευχθεί;

Το ποσοστό ανακύκλωσηε έφθασε στο 17% από 10% 
που ήταν το 2006 μια σημαντική αύξηση μέσα σε ένα 
χρόνο. Περαιτέρω βελτίωση αναμένεται να επιτευχθεί 
με τη συνέχιση τηε διαφημιστικήε καμπάνισε και τηε 
τοποθέτησηε κάδων. Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει θέσει 
στόχουε προε όλα τα κράτη μέλη την επίτευξη του 25% 
ανακύκλωσηε φορητών μπαταριών μέχρι το τέλοε 
του 2012. Η Ελλάδα βέβαια με τουε ρυθμούε που 
«τρέχει» θα καλύψει τον στόχο αυτό πολύ νωρίτερα.

Υπάρχει δυνατότητα κατασκευήε κάδων πε- 
ρισυλλογήε μπαταριών από ανθεκτικότερα υλικά, 
ώστε να τοποθετηθούν σε εξωτερικούε χώρουε; 
Για παράδειγμα, σε κεντρικούε δρόμουε, σε 
πλατείεε κλπ.

Ο λόγοε που δεν τοποθετούνται κάδοι σε εξωτερικούε 
χώρουε είναι γιατί θα ήταν ενδεχομένωε ευάλωτοι σε 
τυχόν βανδαλισμούε από ομάδεε διαδηλωτών, χούλι- 
γκανε κλπ.
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Στου5 ocoxous oas αναφέρεται η στήριξη και η 
συμβολή ίων εισαγωγέων μπαταριών. Πωε 
επιτυγχάνεται αυτό;

Η συμβολή των εισαγωγέων μπαταριών είναι ουσια
στική μια και με βάση την Ευρωπαϊκή αλλά και την 
Ελληνική Νομοθεσία συνεισφέρουν ένα ποσό με 
βάση tis πωλήσειε tous για την συλλογή και ανακύ
κλωση των μπαταριών.

Τι έχετε να πείτε για τα ραδιενεργά απόβλητα 
που πληρώνεται για να θάψει η Ελλάδα στο 
έδαφοε τηε; Και αν δεν τα θάβει η Ελλάδα, 
πού πάνε και θάβονται;

Την ευθύνη τηε διάθεσηε των Ρ. Α. (κυρίωε των νο
σοκομειακών) την έχει ο Δημόκριτοε. Εκεί υπάρχουν 
ειδικέε εγκαταστάσειε. όπου τοποθετούνται τα Ρ.Α. 
μέχρι να περάσει η διάρκεια ζωήε tous, μετά το πέραε 
τηε οποίαε, τα Ρ.Α. δεν έχουν καμία επίδραση στο 
περιβάλλον. Εκτόε από τα νοσοκομειακά, μεγάλο 
είναι και το θέμα με τα απόβλητα των εργοστασίων 
Πυρηνικήε Ενέργειαε. Εμείε εδώ στην Ελλάδα δεν έ
χουμε τέτοιο θέμα και ούτε προβλέπεται κάτι στο 
άμεσο μέλλον. Είναι κατηγορηματικά αντίθετη η Ελ
λάδα σε αυτό και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, δεν έχει 
καμία θέση στο τι θα χρησιμοποιήσει η κάθε χώρα για 
την ενέργεια τηε. Υπάρχουν μεγάλεε διαφορέε στην 
Ε.Ε. π.χ., στη Γαλλία, πάνω από το 70 % τηε ενέργειαε

προέρχεται από την πυρηνική ενέργεια, στη Βουλγα
ρία, αν ρωτήσει κανείε τουε πολίτεε τηε αν θέλουν κι 
άλλη πυρηνική ενέργεια εκείνοι θα συμφωνήσουν. 
Στην Ελλάδα όμωε το 92% είναι κατά τηε πυρηνικήε 
ενέργειαε οπότε η κυβέρνηση δεν μπορεί να προχω
ρήσει σε παρόμοια πρόταση.

Υπάρχει η φήμη ότι η Ελλάδα δεν θάβει μόνο τα 
δικά τηε ραδιενεργά απόβλητα αλλά πληρώνεται 
και από άλλεε χώρεε για να θάψει ραδιενεργά 
απόβλητα.

Κάτι τέτοιο δεν ισχύει. Σήμερα απαγορεύεται από την 
ΕΕ να πάρουμε απόβλητα από το έδαφοε τηε Ε.Ε. και 
να τα θάψουμε σε μια Αφρικανική ή άλλη τρίτη χώρα, 
προκειμένου να έχει κάποιοε πρόσθετουε πόρουε.



Η ΧΕΡΣΟΝΗΣΟΣ ΤΗΣ ΛΑΥΡΕΠΤΙΚΗΣ
Η Λαυρεωτική βρίσκεται στη νοτιοανατολι
κή πλευρά του νομού Αττικήε. Το ανάγλυφό 
τηε χαρακτηρίζεται από ήπιεε κλίσειε και 
δαντελωτά ακρογιάλια.

Στα βουνά, που περιβάλλουν την πόλη 
του Λαυρίου και είναι διάσπαρτα τόσο από τα 
λείψανα τηε αρχαίαε και νεότερηε μεταλ- 
λουργικήε δραστηριότηταε, όσο και από εν
διαφέροντα γεωλογικά φαινόμενα, το 1974 
ιδρύθηκε ο Εθνικόε Δρυμόε Σουνίου.

Η συστηματική και εντατική εκμετάλλευ
ση των αργυρομολυβδούχων μεταλλευμά
των αρχίζει με τη γέννηση τηε Αθηναϊκήε Δη- 
μοκρατίαε το 508 π.Χ. Μετά την κλασσική αρ
χαιότητα διακόπτεται κάθε σοβαρή μεταλ
λευτική και μεταλλουργική δραστηριότητα 
και ακολουθούν πολλοί αιώνεε σιωπήε.

Στο δεύτερο μισό του 19ου αι. η Ελληνι
κή (1873) και η Γαλλική Εταιρεία (1875) εί
ναι οι βιομηχανίεε που στήριξαν ουσιαστικά

τη νέα περίοδο ακμήε τηε Λαυρεωτικήε.
Η υποβάθμιση του περιβάλλοντοε από την 
έντονη μεταλλουργική δραστηριότητα ξε
κίνησε ταυτόχρονα με τη γέννηση τηε βιο- 
μηχανίαε στο Λαύριο. Το φυσικό τοπίο και 
η πλούσια δασική βλάστηση αλλοιώθηκε 
ραγδαία.

ΤΟ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΚΟ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΟ ΠΑΡΚΟ 
ΛΑΥΡΙΟΥ
Ολόκληρο το συγκρότημα τηε Γαλλικήε Εται- 
ρείαε Μεταλλείων Λαυρίου (Companie 
Frangaise des Mines de Laurium) έχει κηρυ
χθεί «νεότερο μνημείο» από το ΥΠΠΟ, ενώ το 
τμήμα του, στο οποίο εκτελέστηκαν οι εργα- 
σίεε αποκατάστασηε, έχει κηρυχθεί και διατη
ρητέο από το ΥΠΕΧΩΔΕ.

Το ΚΠΕ Λαυρίου στεγάζεται σε κτήρια 
του Τεχνολογικού Πολιτιστικού Πάρκου 
Λαυρίου (ΤΠΠΛ).

Το ΤΠΠΛ είναι ένα πρωτοποριακό έργο

του Ε.Μ.Π., που στοχεύει στην επαναχρησι- 
μοποίηση των εγκαταστάσεων τη5 Γαλλι- 
κήε Εταιρείαε Μεταλλείων Λαυρίου, για τη 
δημιουργία εν05 πόλου ανάπτυξη5 που θα 
συγκεντρώνει ερευνητικέ5 και επιχειρημα- 
τικέε δραστηριότητεε.

ΤΟ ΚΕΝΤΡΟ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΚΗΣ 
ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ ΛΑΥΡΙΟΥ
Το ΚΠΕ Λαυρίου αναπτύσσει δράσειε που 
απευθύνονται σε μαθητέε, εκπαιδευτικούε 
και στην ευρύτερη τοπική κοινωνία. Τα αν
τικείμενά του είναι:
• Εκπαιδευτικά προγράμματα Περιβαλλο- 

ντική5 Εκπαίδευσηε, που απευθύνονται 
σε μαθητέε Α/θμιαε και Β/θμια5 Εκπαί
δευσηε.

• Οργάνωση - υλοποίηση σεμιναρίων για 
την επιμόρφωση εκπαιδευτικών των δύο 
σχολικών βαθμιδών.

• Παραγωγή εκπαιδευτικού υλικού, έντυ-



που, ηλεκτρονικού και εργαστηριακήε υπο- 
δομήε, που λειτουργεί υποστηρικτικά στα 
εκπαιδευτικά προγράμματα και τα θεμα
τικά δίκτυα.
Ανάπτυξη τοπικών εθνικών και διεθνών 
συνεργασιών με ΑΕΙ, ΤΕΙ, ερευνητικά ι
δρύματα, άλλα ΚΠΕ, περιβαλλοντικέε ορ
γανώσει, συλλόγουε και άλλουε κυβερ- 
νητικούε ή μη φορείε, με στόχο την προ
ώθηση, ανάδειξη και επίλυση τοπικών 
αναπτυξιακών-περιβαλλοντικών προ
βλημάτων.
Ενέργειεε Ενημέρωσηε και Ευαισθητο- 
ποίησηε. Περιλαμβάνουν ημερίδεε, εκδη- 
λώσειε, εθελοντικέε δράσειε, καθώε 
και παραγωγή εντύπων (τρίπτυχα, αφί-

σεε κ.λπ.) και ηλεκτρονικών εκδόσεων 
(CD, βίντεο κλπ).

ΤΑ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΑ ΤΟΥ ΚΠΕ ΛΑΥΡΙΟΥ
Κάθε πρόγραμμα του ΚΠΕ περιλαμβάνει 
φάσειε στοχοθεσίαε και αλληλογνωριμίαε, 
εργασίαε στην τάξη, εργασίαε στο πεδίο, 
στο εργαστήριο, σύνθεσηε προτάσεων δια- 
χείρισηε και αξιολόγηση.
Συγκεκριμένα ασχολείται, εκπαιδεύει και ευ
αισθητοποιεί μαθητέε για τα προβλήματα:
• τηε διαχείρισηε των φυσικών πόρων
• τηε ποιότηταε και επάρκειαε των υδάτι

νων αποθεμάτων
• διαχείρισηε απορριμμάτων
• διαχείριση του δασικού πλούτου και ειδι

κότερα των εθνικών δρυμών
• την προστασία τηε θάλασσαε και των 

ακτών
• την ανάδειξη των μνημείων αρχαίαε και 

νεότερηε βιομηχανικήε κληρονομιάε
• τη μελέτη εξορυκτικών δραστηριοτήτων 

και τρόπουε αειφορικήε διαχείρισήε τουε.

Μονοήμερα Προγράμματα
«Στο δρόμο του μεταλλωρύχου»-Νεότερη 
βιομηχανική κληρονομιά

Στόχοι του προγράμματοε:
• Γνωριμία με το βιομηχανικό Λαύριο
• Ανάδειξη προβλημάτων ρύπανσηε
• Μελέτη περιβαλλοντικών συνεπειών
• Αναγκαιότητα τηε απορρύπανσηε του 

χώρου

«Αργύρου πηγή»-Αρχαιολογικά 
περιβαλλοντικά μονοπάτια 
Σκοπόε του προγράμματοε αυτού είναι να 
προβάλει στουε μαθητέε τα κύρια σημεία 
τηε μακρόχρονηε ιστορίαε τηε Λαυρεωτι- 
κήε, ώστε να συνειδητοποιήσουν ότι αποτε
λούν συνέχειά τηε και να δράσουν ανάλογα.

«Το δάσοε έχει τη δική του ιστορία»
- Εθνικόε Δρυμόε Σουνίου
- Ελληνική χλωρίδα 
Στόχοι του προγράμματοε
• Γνωριμία του φυσικού περιβάλλοντοε 

του εθνικού δρυμού με τιε αισθήσειε και 
το νου.

• Κατανόηση βασικών εννοιών δομήε και 
λειτουργίαε του δάσουε.

• Συνειδητοποίηση των ωφελειών του δά
σουε.

• Προβληματισμόε σχετικά με τουε κινδύ-



vous που απειλούν τον εθνικό δρυμό και 
lous τρόπουε προστασίαε ίου.

• Διατύπωση προτάσεων για μια αειφορική 
ανάπτυξή του.

«Γιαλό Γιαλό»-θαλάσσια παράκτια 
οικοσυστήματα
0 σκοπόε μαε σε αυτό το πρόγραμμα, είναι 
να ερευνήσουμε με τουε μαθητέε τα μυστι
κά τηε ακρογιαλιάε σε ένα από τα πιο όμορ
φα, καθαρά και ιστορικά λιμανάκια τηε Ατ- 
τικήε, «το λιμάνι τηε Ποσειδωνίαε».

Ο προβληματισμόε και η συμμετοχή για 
τη διατήρηση και διαχείριση τηε ακτήε με 
γνώμονα την αειφόρο ανάπτυξη αποτελεί 
τελικό στόχο του προγράμματοε.

«Τίποτα δεν πάει χαμένο»
- Διαχείριση απορριμμάτων 
Στο πρόγραμμα προσεγγίζεται η σχέση 
μεταξύ τηε κατανάλωσηε, του σημερινού 
τρόπου ζωήε και τηε παραγωγήε των 
απορριμμάτων.
Επιδίωξη είναι
• η ευαισθητοποίηση μαθητών ηλικίαε 5 

έωε 17 ετών, σε θέματα που σχετίζονται 
με την προστασία του περιβάλλοντοε και

ειδικότερα με τη διαχείριση των οικια
κών απορριμμάτων

• η αναγνώριση των διαφόρων ειδών απορ
ριμμάτων

• η εξοικείωση των μαθητών με μεθόδουε 
διαχείρισηε (μείωση, ανακύκλωση, επα- 
ναχρησιμοποίηση)

• η επιλογή προϊόντων φιλικών στο περι
βάλλον

• η διατύπωση προτάσεων

Τριήμερο Πρόγραμμα

«Περιβαλλοντικά μονοπάτια 
στη Λαυρεωτική»
Στόχοε του προγράμματοε είναι να αντιλη- 
φθούν οι μαθητέε το ενιαίο του χώρου και 
την ανάγκη αντιμετώπισηε των προβλημά
των και των προοπτικών ενόε τόπου, λαμ- 
βάνονταε υπόψη όλεε τιε παραμέτρουε του.

ΥΛΟΠΟΙΗΜΕΝΑ ΣΕΜΙΝΑΡΙΑ ΤΟΥ ΚΠΕ ΛΑΥΡΙΟΥ

1 21-23/5/06 26 IxorliKos κήποε

2 16-18/6/06 38 Η Περιβαλλοντική Εκπαίδευση στο Νηπιαγωγείο

3 10-12/11/06 31 Διερεύνηση περιβαλλοντικών προβλημάτων Αν. Αττικήε

4 2-4/2/2007 29 Γεωλογική-Οικολογική-Αρχαιολογική αξία του Εθνικού Δρυμού Σουνίου

5 23-25/2/07 49 Καταναλωτισμόε και απορρίμματα. Τι μπορούμε να κάνουμε;

6 9-11/3/2007 37 0 Ποαειδώναε, η Ποσειδωνία και η Περιβαλλοντική Εκπαίδευση

7 27-29/3/2007 27 Αρχαιολογία και Περιβαλλοντική Εκπαίδευση

8 18-20/4/2007 33 Ελληνική Χλωρίδα

9 19-21/6/2007 26 Περιβαλλοντική Εκπαίδευση και συστημική προσέγγιση

10 2-4/11/07 32 Δασικό οικοσύστημα μετά την καταστροφή; 

Ενέργειεε-Δράσειο-Παιδαγωγική Προσέγγιση

11 17/11/2007 22 Βράβευση σχολείων από το δίκτυο "Οικολογικά Σχολεία"



ΘΕΜΑΤΙΚΑ ΔΙΚΤΥΑ ΚΑΙ ΔΡΑΣΕΙΣ 
ΤΟΥ ΚΠΕ
Το ΚΠΕ Λαυρίου συμμετέχει ενεργά σε δύο 
εθνικά θεματικά δίκτυα: «Βιομηχανική Κλη
ρονομιά, αξίεε από το παρελθόν, παρακα
ταθήκη για το μέλλον», με συντονιστικό 
φορέα το ΚΠΕ Νάουσαε, «ΤΟ ΣΠΟΡΑΚΙ, 
πηγή ζωήε», με συντονιστικό φορέα την 
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ για την Προστασία 
του Περιβάλλοντοε και τηε Πολιτιστικήε 
Κληρονομιάε. Ταυτόχρονα ξεκινά συνεργα
σία σε άλλα δύο εθνικά θεματικά δίκτυα:

«Η άμπελοε», με συντονιστικό φορέα τη 
Διεύθυνση Β/θμιαε Εκπ/σηε Δ' Αθήναε, 
«Τα λιμάνια tns Ελλάδαε», με συντονι
στικό φορέα το ΚΠΕ Δραπετσώναε.

Εκτόε από τα δίκτυα το ΚΠΕ Λαυρίου 
συμμετέχει και συνδιοργανώνει δράσειε με 
διάφορουε φορείε στοχεύονταε στην ευαι- 
σθητοποίηση μαθητών αλλά και πολιτών 
τηε ευρύτερηε κοινωνίαε σε θέματα που 
αφορούν το περιβάλλον:
• Σε συνεργασία με το διεθνέε δίκτυο ΜΕΣΟ

ΓΕΙΟΣ SOS διοργάνωσε στιε 31/5/07 κα

θαρισμό των ακτών του Λαυρίου με μα- 
θητέε των δημοτικών σχολείων τηε πό- 
ληε.
Στιε 8/6/07 συνδιοργάνωσε με το Δήμο 
Λαυρεωτικήε εκδήλωση για το πρόγραμ
μα ανακύκλωσηε του δήμου.
Συμμετείχε στην ημερίδα του ΕΛΚΕΘΕ "Re- 
εθαιτήθΓε Night 2007" στιε 28/9/07. 
Οργάνωσε σε συνεργασία με το Δήμο Κα
λυβιών θορικού δενδροφύτευση σε πε
ριοχή του δήμου, που είχε πληγεί από πυρ- 
καγιέε το περασμένο καλοκαίρι. Στη δεν
δροφύτευση συμμετείχαν εκπαιδευτικοί 
Α/θμιαε και Β/θμιαε εκπαίδευσηε τηε 
Αττικήε.
Συνδιοργάνωσε με την Ελληνική Εταιρία 
Προστασίαε τηε Φύσηε ημερίδα-εκδή- 
λωση για τη βράβευση των σχολείων, που 
συμμετείχαν κατά τα σχολικά έτη 2005- 
2006 και 2006-2007 στο Διεθνέε Δίκτυο 
Περιβαλλοντικήε Εκπαίδευσηε «Οικολο
γικά Σχολεία». Η εκδήλωση πραγματο
ποιήθηκε στιε εγκαταστάσειε του ΚΠΕ 
Λαυρίου.

Μηνοι Μανώλης

Δάσκαλος, μέλος της Π. Ο. του ΚΠΕ Λαυρίου



γ"Ν σο ία περιβαλλοντικά θέματα για τα 
οποία εδώ και πολλά χρόνια οι ειδικοί 

χτύπησαν το καμπανάκι, οξύνονται αντί να 
βελτιώνονται, τόσο οι πολίτεε αρχίζουν να 
αναζητούν απαντήσειε για το τι πρέπει να 
γίνει. Οι εκπαιδευτικοί με όπλο τουε την 
Περιβαλλοντική Εκπαίδευση επιστρατεύο-

ενδιαφέρον επικεντρώθηκε στο δάσοε και 
την προστασία του, όπωε ήταν επόμενο με
τά τιε καλοκαιρινέε, φονικέε πυρκαγιέε. Το 
ενδιαφέρον αυτό συνέπεσε και με τη θεμα
τική χρονιά «Δάσοε - Πράσινοε Πλανήτηε» 
τηε Δεκαετίαε 2005 - 2014 για την Εκπαί
δευση για την Αειφορία.Έτσι σχεδιάστηκε

γίαε, και «Οι Δασικέε Πυρκαγιέε. Αίτια, 
πρόληψη, αποκατάσταση. Κλιματικέε αλλα- 
γέε - Βιοποικιλότητα»από την Μ. Αριανού- 
τσου, Αν. Καθ. Οικολογίαε Πανεπιστημίου 
Αθηνών.

Στο 2ο μέροε παρουσιάστηκε το σχετι
κό με το Δάσοε Εκπαιδευτικό Πρόγραμμα

Δράσεΐ5 του Γραφείου Π.Ε. ms Α Διεύθυνσηε Π.Ε Αθήναε 
για το θεματικό έτοε «Δάσοε - Πράσινοε Πλανήτηε»

νται σε αυτόν τον αγώνα και προσπαθούν 
με τουε μαθητέε τουε να συμβάλλουν στο 
σχεδίασμά ενόε βιώσιμου μέλλοντοε. Στό- 
χοε κι ελπίδα ο ενεργόε πολίτηε.

Το Γραφείο Περιβαλλοντικήε Εκπαί- 
δευσηε τηε Α' Δ/νσηε Π.Ε. Αθηνών στηρί
ζει στη συνεχή επιμόρφωση και τη δια βίου 
εκπαίδευση των εκπαιδευτικών διοργανώ- 
νονταε σεμινάρια και επιμορφωτικέε - 
ενημερωτικέε συναντήσειε, διανέμονταε 
υλικό ώστε να διευκολυνθεί όσο γίνεται η 
εφαρμογή προγραμμάτων στα σχολεία.

Ειδικά για τη φετινή χρονιά το μεγάλο

μια σειρά από δράσειε προσανατολισμένεε 
στην ανάδειξη του θέματοε, όπωε:

ΙΣτιε 4 -7 Οκτωβρίου 2007 πραγματο- 
• ποιήθηκε επιμορφωτικό σεμινάριο για 

εκπαιδευτικούε σε συνεργασία με το ΚΠΕ Αρ- 
γυρούποληε με θέμα: «Δασικέε πυρκαγιέε, 
αίτια, πρόληψη, αποκατάσταση τοπίου».

Το Ιο μέροε του Σεμιναρίου περιλάμ
βανε θεωρητικέε εισηγήσειε σχετικέε με 
το Δάσοε. Ειδικότερα: «Το Δάσοε, τα Με
σογειακά Οικοσυστήματα - Φωτιά και προ- 
σαρμογέε», από το Δ. Καζάνη, Δρ. Οικολο-



ίου ΚΠΕ ApyupoLinorlns και ακολούθησε 
εργασία στο πεδίο, σιην πλαγιά ίου Υμητ
τού. Στη συνέχεια οι εκπαιδευτικοί συμμε
τείχαν στα εργαστήρια Βιολογίαε, Εδαφο- 
λογίαε και Επίλυσηε προβλήματοε. Ακο
λούθησε βιωματικό εργαστήριο με τιε Υπ. 
Π.Ε. Α' Δ/vons Π.Ε. Αθηνών Μ. Δημοπού- 
λου και Ε. Μπαμπίλα και τιε Μ. Χατζημι- 
χαήλ και Σ. Καινούργιου (Υ.π Β 'Δ/νση$ Π.Ε 
Αθηνών) με θέμα το σχεδίασμά Προγράμ- 
ματοε για το Δάσοε με συστημική προσέγ

γιση σε τέσσεριε φάσειε. Οι εκπαιδευτικοί 
προσέγγισαν τιε 4 φάσειε του Προγράμμα- 
tos «Εμείε και το Δάσοε μαε/ Η πόλη μαε 
και το Δάσοε/ Οι θεσμοί που διαχειρίζονται 
και προστατεύουν το Δάσοε / Κριτική, αυ
τοκριτική προσέγγιση του ζητήματοε» σχε- 
διάζονταε αντίστοιχα χαρτόνια εργασίαε - 
εποπτείεε. Το εργαστήριο βασίστηκε στο 
διδακτικό μοντέλο τηε κυρίαε Κ. Σχίζα (Υπ. 
Π.Ε. Δ.Ε. Αθηνών).

Στιε 3 Νοεμβρίου 2007 σεμινάριο για
*— · 30 εκπ/κούε στην Πάρνηθα σε συν
εργασία με το WWF Ελλάε με θέμα « Η 
Πάρνηθα την επόμενη μέρα». Το σεμινάριο 
έγινε στο καταφύγιο Μπάφι και στο πρώτο 
μέροε περιλάμβανε τιε εισηγήσειε: «Το 
δασικό οικοσύστημα τηε Πάρνηθαε και οι 
αιτίεε τηε καταστροφικήε πυρκαγιάε» από 
το Δασαρχείο Πάρνηθαε, με εισηγητέε τουε 
Φ. Κόκλα - Δασολόγο, Μεε, Ε. Απλαδά - 
Βιολόγο Μεε, Κ. Αθανασίου - Βιολόγο. «Πα
ρουσίαση του Φορέα Διαχείρισηε και του 
θεσμικού πλαισίου διαχείρισηε του Εθ
νικού Δρυμού. Μέτρα αντιμετώπισηε των 
επιπτώσεων από την πυρκαγιά» από το Φ. 
Δ. Εθνικού Δρυμού Πάρνηθαε με την Α. 
Δερβένη, δασολόγο. «Κοινωνία Πολιτών 
και εθελοντισμόε για τα δάση» από το 
WWF Ελλάε με την Ε. Σβορώνου - Υπεύθυ
νη Περιβαλλοντικήε Εκπ/σηε.

Ακολούθησε εργασία πεδίου στην 
τοποθεσία «Σκαλάκια» με εκπαιδευτικέε 
δραστηριότητεε με θέμα «Το δάσοε πριν 
και μετά την πυρκαγιά» από το WWF Ελλάε 
με τουε Π. Λατσούδη, Μ. Δεδάκη. Στο δεύ
τερο μέροε έγινε παρουσίαση των προ
γραμμάτων: «Γνωρίζω, Συμμετέχω, Προ-



στατεύω» για την Πάρνηθα και «Το κλίμα 
αλλάζει... εμένα με νοιάζει» (WWF Ελλάε, 
Μ. Δεδάκη, Ν. Κουταβά) και τέλοε προτά- 
σειε για προγράμματα περιβαλλοντικήε 
εκπαίδευσηε σχετικά με τη θεματική χρονιά 
«Δάσοε - Πράσινοε Πλανήτηε» από τιε Υπ. 
Π. Ε„ Μ. Δημοπούλου, Ε. Μπαμπίλα.

3 Συμμετοχή των Σχολείων τηε Α'Δ/- 
• vans στα μονοήμερα Προγράμματα 

Δάσουε των ΚΠΕ Αργυρούποληε, με συμμε
τοχή τουλάχιστον 17 σχολείων, καθώε και 
των ΚΠΕ (Μουζακίου, Κλειτορίαε, Αμφισσαε, 
Κρεστένων, Αγιάε και Στυλίδαε) που γειτ

νιάζουν με δασικά οικοσυστήματα (3ήμερα 
προγράμματα) με συμμετοχή 5 σχολείων.

4 Παρακολούθηση Εκπ. Προγρ. για μα- 
• θητέε στην Πάρνηθα με το WWF Ελ- 

λάε, το Δασαρχείο Πάρνηθαε και το Φ. Δ. 
Ε.Δ. Πάρνηθαε.

5Στιε 6 Νοεμβρίου 2007 σεμινάριο για 
• εκπαιδευτικούε με θέμα: «Το Δάσοε 

στη Λογοτεχνία» σε συνεργασία με το Γρ. 
Πολιτιστικών στο 72ο Δ.Σ. Αθηνών.

Το πρώτο μέροε περιλάμβανε εισηγή- 
σειε: «Από τον'Ομηρο στο Σειρέρη: Ανθολο
γία λογοτεχνικών κειμένων για τα ελληνι
κά δάση» από την Σβορώνου Ε., Συγγρα
φέα, Υπ. Π. Ε. WWF, «Το δάσοε στα βιβλία 
για παιδιά: Λυκοπαίχνιδα και άλλα παιχνί
δια» από την Μιχαηλίδου Β., Νηπιαγωγό, 
«Παρουσίαση του περιβαλλοντικού παρα
μυθιού Τα ταξίδια του Κότσυφα'» από τη 
Φραντζή Α.,«Νεράιδεε και νύμφεε του 
δάσουε: Από τιε λαϊκέε διηγήσειε στιε 
δημιουργικέε δραστηριότητεε» από την 
Ανδριανοπούλου Π., Εθνολόγο, ΥΠ.ΠΟ και 
«Από τιε μαρτυρίεε στη δημιουργική γρα
φή» από την Κύρδη Π„ ΥΠΕΠΘ.

Στο δεύτερο μέροε υλοποιήθηκαν βιω
ματικά εργαστήρια. Δημιουργικέε δραστη
ριότητεε με αφετηρία βιωματικά και λογο
τεχνικά κείμενα σχετικά με το δάσοε: «Μια 
ιστοριογραμμή εμπνευσμένη από το παρα
μύθι του Κ. Μάγου Το δάσοε τηε ξύλινηε 
ξύστραε'» από την Δημοπούλου Μ., «Η επι
στροφή τηε Νεράιδαε του δάσουε - Παρα
μυθοσαλάτα από λαϊκέε παραδόσειε» από 
την Ανδριανοπούλου Π., «Από τιε μαρτυ
ρίεε στη δημιουργική γραφή» από την Κύρ
δη Π., «Λυκοπαιχνιδίσματα - Από ένα σχέ
διο εργασίαε σε παιχνίδια δημιουργικήε 
γραφήε» από την Μιχαηλίδου Β., «Δημι
ουργική ανάγνωση - Δραστηριότητεε με 
αφορμή δύο παιδικά βιβλία» από την Τσια- 
γκάνη Ν., και «Τα ταξίδια του Κότσυφα - 
Ένα παράδειγμα εφαρμογήε τηε μεθόδου 
Ιστοριογραμμή» από την Φραντζή Α..

6 Στιε 4 Δεκεμβρίου 2007 οργανώθη- 
• κε ημερίδα με θέμα: «Εθνικά θεματι

κά Δίκτυα σχετικά με το Δάσοε» στο χώρο 
τηε Ελληνικήε Εταιρίαε Προστασίαε τηε 
Φύσηε. Το πρόγραμμα περιλάμβανε: Πα
ρουσίαση τηε Ε.Ε.Π.Φ. - Βαβούρη Α., «Η 
παιδαγωγική σημασία των Τοπικών και



των Εθνικών θεματικών Δικτύων Περιβ/ 
κήε Εκπ/σηε ωε πυρήνεε συνεργασίαε και 
ενημέρωσηε για τα περιβαήΐΓίοντικά προ
βλήματα τηε χώραε / Παρουσίαση του Εθ
νικού Δικτύου του ΚΠΕ Μουζακίου Το δά- 
σοε », Δημοπούλου Μ. - Μπαμπίλα Ε., Υπ. 
Π. Ε. Α' Δ/νσηε Π.Ε. Αθηνών, «Παρουσία
ση των Εθνικών θεματικών Δικτύων τηε 
Ε.Ε.Π.Φ», από μέλη των Παιδαγωγικών 
Ομάδων Δικτύων:
• Μαθαίνω για τα Δάση (Καινούργιου Σ., 

Χατζημιχαήλ Μ.)
• Πράσινεε γωνιέε τηε γειτονιάε μου (Χα

τζηκώστα Κ., Βούλγαρηε Γ.)
• Φύση χωρίε σκουπίδια (Στεφανόπουλοε Ν.)

Στο 2ο μέροε υλοποιήθηκαν Βιωματικά 
Εργαστήρια.

7Στιε 11 Δεκεμβρίου 2007 οι εκπαι- 
• δευτικοί τηε 15ηε σχολικήε περιφέ- 

ρειαε συμμετείχαν σε ημερίδα που οργά
νωσε η σχολική σύμβουλοε κ. Στράγκα Σο
φία σχετικά με τον Υμηττό και στην οποία οι 
Υπεύθυνοι Π.Ε εισηγήθηκαν το σχεδίασμά 
ενόε αντίστοιχου προγράμματοε Π.Ε.

8Στιε 10 Ιανουάριου 2008 οργανώθη- 
• κε επίσκεψη στο Μουσείο Παιδικήε 

Τέχνηε και Παρουσίαση τηε Μουσειοσκευ- 
ήε «Ζωγραφίζω το Δέντρο» στο χώρο του 
Μουσείου Παιδικήε Τέχνηε από τη μουσειο- 
λόγο κ.Κοτταρίδη. Η μουσειοσκευή θα δια
νέμεται από το γραφείο Π.Ε για τουε μήνεε 
Φεβρουάριο και Μάρτιο σε 20 σχολεία.

9 Για τουε μήνεε Μάρτιο και Απρίλιο 
• έχει επίσηε προβλεφθεί η δυνατότητα 

δανεισμού του εκπαιδευτικού πακέτου «Τα 
Ελληνικά Δάση» από το σωματείο Φίλοι 
Μουσείου Γουλανδρή Φυσικήε Ιστορίαε.

Καθ' όλη τη διάρκεια τηε χρονιάε 
• διατίθεται το εκπαιδευτικό υλικό 

του WWF «ΓΝΩΡΙΖΩ, ΣΥΜΜΕΤΕΧΩ, ΠΡΟ- 
ΣΤΑΤΕΥΩ-ΕΘΝΙΚΟΣ ΔΡΥΜΟΣ ΠΑΡΝΗΘΑΣ».

Τα 65 σχολικά Προγράμματα Περιβαλλο- 
ντικήε Εκπαίδευσηε που υλοποιούνται φέ- 
τοε εντάσσοται στο Τοπικό Δίκτυο Π.Ε τηε 
Α Δ/νσηε Π.Ε Αθηνών με τίτλο το Δάσοε 
με στόχο τη συνεργασία, αλληλοενημέρω- 
ση και επιμόρφωση των εκπ/κών. Από αυ
τά τα προγράμματα 2 συμμετέχουν στο Δί

κτυο Δασικών Πυρκαγιών του ΚΠΕ Αργυ- 
ρούποληε, 1 συμμετέχει στο Δίκτυο «Το δά
σοε» του ΚΠΕ Μουζακίου, και 3 στο Δίκτυο 
«Μαθαίνω για τα Δάση» τηε Ελληνικήε 
Εταιρίαε Προστασίαε τηε Φύσηε.

Ακόμα έχουν προγραμματιστεί δύο 3ήμε- 
ρα σεμινάρια στα Κέντρα Περιβαλλοντικήε 
Εκπαίδευσηε Κλειτορίαε και Άμφισσαε.

Περισσότερεε πληροφορίεε και νέα για 
τιε δράσειε του γραφείου Περιβαλλοντικήε 
Εκπαίδευσηε τηε Α' Δ/νσηε Π.Ε. μπορούν 
να αναζητήσουν οι ενδιαφερόμενοι στην 
ιστοσελίδα τηε Δ/νσηε (http://dipe-a.athin. 
att.8ch.gr) στην οποία ευελπιστούμε ακόμα 
στο τέλοε τηε σχολικήε χρονιάε να αναρτή- 
σουμε ενδιαφέρουσεε συνεργασίεε και 
δράσειε των συμμετεχόντων σχολείων.

Μ. Δημοπουλου, Ε. Μπαμπιλα

Υπεύθυνες Περιβαήήοντικής Εκπ/σης 
Α ' Δ/νσης Π.Ε. Αθηνών



Το Σάββατο 17 Νοεμβρίου oils εγκατα- 
στάσειε του Κέντρου ΠεριβαήΐΓίοντικήε 

Εκπαίδευσηε Λαυρίου, στο ΤεχνοήΙογικό 
Πολιτιστικό Πάρκο Λαυρίου πραγματοποιή
θηκε η εκδήλωση βράβευσηε του Δικτύου 
Περιβαλλοντικήε Εκπαίδευσηε «Οικολογι
κά Σχολεία». Το Λαύριο είναι πάντα έναε 
ιδιαίτεροε χώροε για μαε που ασχολούμα
στε με τα «Οικολογικά Σχολεία» για δυο 
λόγουε: Στη πόλη του Λαυρίου ήταν ένα από 
τα πρώτα σχολεία [3ο Δ.Σ Λαυρίου) που 
συμμετείχαν στο Δίκτυο ωε «Οικολογικά 
Σχολεία» και βραβεύτηκαν το 1996 και έναε 
από τουε πρωτεργάτεε του σχολείου με 
ευαισθησία και οικολογική συνείδηση ο δά- 
σκαλοε Δημήτρηε Λουκάε είναι σήμερα 
Δήμαρχοε αυτήε τηε πόληε. Δεν είναι τυ
χαία λοιπόν η επιλογή για δεύτερη φορά τηε 
πόληε για να γίνει η βράβευση των σχολεί
ων. Ο δεύτεροε λόγοε ήταν το φιλόξενο και 
δυναμικό νέο ΚΠΕ του Λαυρίου, το οποίο 
συνεργάστηκε με την ΕΕΠΦ για τη διοργά
νωση τηε εκδήλωσηε - ημερίδαε.

Στην εκδήλωση παρευρέθηκαν και χαι
ρέτισαν η εκπρόσωποε του ΥΠΕΠΘ, κ. Μα
ρία Σωτηράκου, ο Γενικόε Διευθυντήε του 
Τεχνολογικού Πολιτιστικού Πάρκου Λαυρί

Εκδήλωση βράβευσηε Προγράμματοε 
«Οικολογικά Σχολεία»

ου και ομότιμοε καθηγητήε του ΕΜΠ, κ. 
Κωνσταντίνοε Παναγόπουλοε, ο Αντιδή- 
μαρχοε του Δήμου Λαυρεωτικήε, κ. Πανα- 
γιώτηε Τσίχλοε, ο Διευθυντήε του ΚΠΕ 
Λαυρίου που παρουσίασε και τα προγράμ
ματα του ΚΠΕ και ο Αντιδήμαρχοε του Δή
μου θρακομακεδόνων, κ. Γεώργιοε Κω- 
τσιανάε.

Στη διάρκεια τηε εκδήλωσηε έγιναν ει- 
σηγήσειε από την Πρόεδρο τηε ΕΕΠΦ κ. 
Μαρία Ρουσσομουστακακη σχετικά με τιε 
καταστροφικέε φωτιέε του καλοκαιριού 
και τιε προτάσειε τηε ΕΕΠΦ για την πρόλη
ψη των πυρκαγιών και προτεινόμενεε δρα- 
στηριότητεε για τουε εθελοντέε πολίτεε. 
Στη συνέχεια έγινε η παρουσίαση του προ- 
γράμματοε από την κ. Αλίκη Βαβούρη και 
τον κ. Σταμάτη Σκαμπαρδώνη και στο τέλοε 
ο κ. Νίκοε Στεφανόπουλοε και η κ. Σοφία 
Πλατανιστιώτη παρουσίασαν τιε δουλειέε 
των σχολείων που βραβεύτηκαν. Στο διά
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λειμμα τηε εκδήλωσηε τα παιδιά με τον 
αυθορμητισμό που τουε διακρίνει, τη γνώ
ση και πάνω απ' όλα την αγάπη για την πε
ριβαλλοντική εκπαίδευση και το πρόγραμ
μα «Οικολογικά Σχολεία» μαε μετέφεραν 
το κλίμα που επικρατεί στο σχολείο τουε 
αλλά και τιε πολύ ενδιαφέρουσεε δουλειέε 
τουε. Την παρουσίαση των μαθητών παρα
κολούθησαν η κ. Μ. Σωτηράκου, Προϊστα- 
μένη ΥΠΕΠΘ, τα μέλη τηε Συντονιστικήε 
Επιτροπήε του Δικτύου, η Πρόεδροε τηε



ΕΕΠΦ Μ. Ρουσσομουστακάκη και περίπου 
140 μαθητέε, μαθήιριεε, γονείε και εκπαι
δευτικοί.

Φεύγονταε από το Λαύριο είχαμε όλοι 
μαε μια μεγάλη ικανοποίηση για την συμμε
τοχή και τον ενθουσιασμό των σχολείων 
που έκαναν τόσα χιλιόμετρα για μια ηθική 
επιβράβευση, για το βραβείο του Προγράμ- 
ματοε «Οικολογικά Σχολεία».

Ο Υπεύθυνοε του ΚΠΕ και οι συνεργά- 
τεε του φιλοξένησαν όλουε τουε συμμετέ- 
χοντεε στην εκδήλωση με ιδιαίτερη αγάπη 
και φροντίδα. Ευχαριστούμε θερμά το ΚΠΕ 
Λαυρίου και ιδιαίτερα τον διευθυντή του 
ΚΠΕ κ. θοδωρή Παπαηαύλου.

Τα σχολεία που βραβεύτηκαν ήταν τα:
2ο ΓΕΛ Καβάλαε, 2ο ΤΕΕ Περιστεριού, 2ο 
Δημοτικό Σχολείο Πόλεωε Καλύμνου, Ιο 
Γυμνάσιο Ρεθύμνου, 11ο Γυμνάσιο Πει
ραιά, 8ο Νηπιαγωγείο Περιστεριού, Εκπαι
δευτήρια Μαντουλίδη (Γυμνάσιο), Αναξα- 
γόρειο Γυμνάσιο Ν. Λαμψάκου, 9ο Γυμνά
σιο Νίκαιαε, 9ο Δημοτικό Σχολείο Αλίμου, 
1ο Νηπιαγωγείο Μελισσίων, Κολλέγιο Ψυ
χικού (Δημοτικό), Βιο το Λαγουδάκι, Νηπια
γωγείο Βρίσαε Λέσβου, 13ο Γυμνάσιο

Ηρακλείου, Δημοτικό Σχολείο Αμυγδαλέ- 
ων, Η Ελληνική Παιδεία, 4ο Νηπιαγωγείο 
Αγ. Νικολάου, 4ο Δημοτικό Σχολείο Μυτι- 
λήνηε.

Τα σχολεία που επαναβραβεύτηκαν 
ήταν τα:
Γυμνάσιο θρακομακεδόνων, 9ο Δημοτικό 
Σχολείο Αιγάλεω, 2/θ Δημοτικό Σχολείο 
Αργουε Καλύμνου, Γυμνάσιο Βάμου, 20ο 
Δημοτικό Σχολείο Αιγάλεω, 2ο Γυμνάσιο

Κιλκίε, 55ο Δημοτικό Σχολείο Πατρών, Δη
μοτικό Σχολείο Χιλιομοδίου, 2ο Γυμνάσιο 
Κομοτηνήε, Ιδιωτικό Εκπαιδευτήριο ΠΟ- 
ΛΥΧΡΟΝΑΚΟΥ, 7ο Νηπιαγωγείο Μυτιλή- 
νηε, Δημοτικό Σχολείο Αργυρούποληε Ρε
θύμνου.

Σταματης Σκαμπαρδωνης

Εκπαιδευτικός, 
Μέδος Συντονιστικής Επιτροπής



Todvtes για έκθεση!

Οι βραβευμένεε πάνινεε ισάντεε στόήΐισαν όμορφα το προηγούμε
νο Φυλλαράκι.
Στο διάστημα Σεπτέμβριοε - Δεκέμβριοε 2007 οι τσάντεε αυτέε
βγήκαν βόλτα, και έστειλαν το μήνυμά τουε σε πολύ κόσμο.

Παρουσιάστηκαν σε τρειε εκθέσειε:

1. στα γραφεία τηε Ελληνικήε Εταιρίαε Προστασίαε τηε Φύσηε (ΕΕΠΦ) 

κατά τη διάρκεια των Σεμιναρίων που διοργάνωσε τον Νοέμβριο

2. στην Εκδήλωση Βράβευσηε των σχολείων που συμμετείχαν στο 
Δίκτυο Π.Ε. «Οικολογικά Σχολεία» η οποία πραγματοποιήθηκε στο 
ΚΠΕ Λαυρίου στιε 17 Νοεμβρίου 2007

3. στο Συμπόσιο με θέμα «Εκπαίδευση - Προστασία του Περιβάλλοντοε 
-Διαχείριση Απορριμμάτων» που πραγματοποιήθηκε στο Ίδρυμα 
Ερευνών στιε 14 και 15 Δεκεμβρίου 2007.
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*Ziis αρχέ5 του 1994 η γαλλική Μη Κυβερνητι
κή Οργάνωση FEEE FRANCE, μέλοε του Ιδρύ- 

ματοε για την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση (Foundation 
for Environmental Education-FEE), παρουσίασε 
ένα πρωτοποριακό Πρόγραμμα Περιβαλλοντικήε 
και εξ Αποστάσεωε Εκπαίδευσηε, το δίκτυο "Young 
Reporters for the Environment". Για την ανάπτυξη 
Tns συνεργασία5 μεταξύ των μελών του δικτύου 
δημιουργήθηκε ειδικ05 δικτυακ05 Tonos (www. 
youngreporters.org) για χρήση των σχολείων που 
θα επιθυμούσαν να συμμετάσχουν αλλά και για κά
θε ενδιαφερόμενο που ήθελε να ενημερωθεί.

Ο εμπνευστήε του δικτύου, ο νεαρόε Γάλλοε 
Phillip Saugier, κατάφερε να εδραιώσει το Πρό
γραμμα, με ετήσια σεμινάρια εκπαιδευτικών που 
πραγματοποιήθηκαν otis συμμετέχουσεε χώρεε με 
τη συνεργασία του Πανεπιστημίου ms Grenoble ms 
ΓαλλίαΞ και ms γαλλικήε εταιρίαε τηλεπικοινω
νιών France Telecom. Στην πορεία του Προγράμ- 
ματο5 προστέθηκαν, στΐ5 αρχικέε Θεματικέ5 ενότη- 
tcs το νερό, τα απορρίμματα και την ενέργεια, οι 
ακτέΞ, η γεωργία, οι πόλειε, οι μεταφορέε, η βιω
σιμότητα, το κλίμα κ.ά.

Στόχοε του Προγράμματο5 ήταν οι μαθητέΞ να 
ερευνήσουν ένα τοπικό περιβαλλοντικό πρόβλημα, 
να γράψουν ένα άρθρο και να το δημοσιεύσουν στον 
τοπικό Τύπο. Το άρθρο, στα αγγλικά, θα μπορούσε

να δημοσιευθεί στην ηλεκτρονική βιβλιοθήκη του 
δικτυακού τόπου ώστε να το διαβάσουν όλοι όσοι 
θα το επιθυμούσαν.

Η Ευρωπαϊκή'Ενωση στήριξε το γενικό συντο
νισμό του δικτύου για αρκετά χρόνια μέσα από το 
πρόγραμμα SOCRATES και έτσι πραγματοποιήθη
καν ετήσια σεμινάρια, εκδόσεΐ5 κ.ά.. Ακόμα, διορ- 
γανώθηκαν Ερευνητικέε Αποστολέε μαθητών.Έναε 
θεσμόε πρωτοποριακόε όπου ομάδεε μαθητών, 
έναε από κάθε συμμετέχουσα χώρα, με την καθο
δήγηση ενόε ειδικού επιστήμονα, συνεργάζονται, 
για ένα δεκαήμερο, για να ερευνήσουν ένα τοπικό 
περιβαλλοντικό πρόβλημα σεδιάφορεε περιοχέΞ 
ms Ευρώπηε αλλά και ms Aoias και Tns Aippims.

Στα σχολεία που συμμετέχουν δημιουργείται Περι
βαλλοντική Ομάδα με τη συνεργασία 2 εκπαιδευτικών, 
η οποία θα ερευνήσει ένα τοπικό περιβαλλοντικό πρό
βλημα. θα γράψει ένα άρθρο και θα το δημοσιεύσει 
στον τοπικό Τύπο καθώε και στην ηλεκτρονική βιβλιο
θήκη του δικτυακού τόπου του προγράμματοε.

Τα σχολεία, μέσω του διαδικτύου, επικοινω

νούν ηλεκτρονικά με σχολεία άλλων χωρών-μελών 
του Ιδρύματο5 FEE με κοινή γλώσσα την αγγλική, 
είτε για συνεργασία, είτε για ανταλλαγή πληροφο
ριών σε κοινά θεματικά πεδία.

Πολύ δυναμικέε χώρεε στο δίκτυο "Νέοι Δημο
σιογράφοι για το Περιβάλλον", όπωε το μεταφρά
σαμε ελληνικά, είναι η Πορτογαλία, η Γαλλία, η 
Ελλάδα, η Ιρλανδία, η Κύπροε και από us νέε5 χώρε5 
το Μαρόκο. Σήμερα 400 περίπου σχολεία από 17 
χώρεε συμμετέχουν στο δίκτυο σε διεθνέε ή τοπι
κό επίπεδο. Τα καλύτερα άρθρα και οι φωτογρα- 
φίεε των σχολείων βραβεύονται κάθε χρόνο από 
διεθνή επιτροπή στην οποία συμμετέχουν εκπρό
σωποι ms UNESCO, του Ιδρύματοε Cousteau κ.ά.. 
Στο δικτυακό τόπο του δικτύου δημοσιεύονται όλα 
τα άρθρα και από το 2004 εκδίδεται το βιβλίο ms 
xpovms (Year Book), όπου δημοσιεύονται άρθρα 
και φωτογραφίεε που έχει βραβεύσει η Διεθνήε 
Επιτροπή.

Α. ΒαΒΟΥΡΗ- Γ. ΦΕΡΜΕΛΗ



Μια ευχάριστη έκπληξη περίμενε τη φετι
νή σχολική χρονιά το Δίκτυο «ΜΑΘΑΙΝΩ 

ΓΙΑ ΤΑ ΔΑΣΗ». Δημόσια και ιδιωτικά σχο
λεία, νηπιαγωγεία, δημοτικά, γυμνάσια και 
λύκεια, από κάθε περιοχή τηε Ελλάδαε έδει
ξαν τεράστιο ενδιαφέρον για το Δίκτυο. Οι 
συμμετοχέε των σχολείων ξεπέρασαν κατά 
πολύ Tis προσδοκίεε μαε.

ζώα, ανθρώπινεε δραστηριότητεε σχετικέε 
με το δάσοε, να συλλέξουν πληροφορίεε, 
να τιε επεξεργαστούν, να κωδικοποιήσουν 
μηνύματα, να αναγνωρίσουν την αξία των 
δασών, να συνειδητοποιήσουν τα προβλή- 
ματά τουε, να προτείνουν λύσειε. Να νιώ- 
σουν δημιουργικοί και να τονώσουν το αυτο
συναίσθημά τουε.

«Μαθαίνω για τα Δάση»

Η μεγάλη συμμετοχή των σχολείων στο 
πρόγραμμα, ακόμα και από σχολεία αστικών 
περιοχών που δεν έχουν άμεση πρόσβαση 
στο δάσοε, γεννά ελπίδεε πωε τα παιδιά, οι 
αυριανοί πολίτεε, δείχνουν την ευαισθησία 
τουε απέναντι στο δάσοε και στα προβλήμα- 
τά του συμπεριλαμβάνοντάε το στιε εκπαι- 
δευτικέε δραστηριότητεε των προγραμμά
των Περιβαλλοντικήε Αγωγήε.

Το εκπαιδευτικό υλικό του Δικτύου «Μα
θαίνω για τα δάση» βοηθά,τόσο τουε εκπαι- 
δευτικούε, όσο και τουε μαθητέε, να προ
σεγγίσουν το δάσοε, να παρατηρήσουν φυτά,

Το πλούσιο εκπαιδευτικό υλικό του Δικτύ
ου, (βιβλίο δραστηριοτήτων, αφίσεε, ενη
μερωτικό υλικό) στάθηκε πολύτιμο εργα
λείο τόσο για τουε εκπαιδευτικούε όσο και 
για τουε μαθητέε για να γνωρίσουν το δάσοε, 
να αναλάβουν δράσειε και να κινητοποιή
σουν την τοπική κοινωνία, ώστε να προστα
τέψουμε όλοι ωε κόρη οφθαλμού το ελλη
νικό δάσοε, αν θέλουμε να απολαμβάνουμε 
στο διηνεκέε τιε ευεργετικέε του λειτουρ- 
γίεε.

Επιπλέοντα δίκτυο στηρίζει συστηματι
κά το έργο των εκπαιδευτικών με διάφορουε



iponous: με εκπαιδευτικό υλικό, τακτική ενη
μέρωση, σεμινάρια.

Μέσω τηε ιστοσελίδαε τηε Ε.Ε.Π.Φ., 
www.eepf.gr υπάρχει συνεχήε ενημέρωση 
σχετικά με την εξέλιξη του δικτύου. Συγκε
κριμένα η ΕΕΠΦ έχει προβεί στην έκδοση 
των φυλλαδίων «Οι φωτιέε μαε καίνε» όπου

δίνονται οδηγίεε για το τι μπορούμε να κάνου
με ωε πολίτεε, cos εθελοντέε, για να βοη
θήσουμε σήμερα στιε δύσκολεε ώρεε, μετά 
τιε φωτιέε αλλά και για να αποφύγουμε ή 
και να αντιμετωπίσουμε στο μέλλον παρό- 
μοιεε καταστάσειε.

Επιπλέον στο φυλλάδιο «Βοηθώ στην ανά
κτηση και στη διατήρηση τηε βιοποικιλό- 
τηταε σε διαταραγμένεε ή υποβαθμισμέ- 
νεε περιοχέε» υπάρχουν οδηγίεε για 
Προτεινόμενεε Δράσειε όπωε:

• Αύξηση του φυτικού κεφαλαίου με σπο- 
ρέε με σβώλουε,

• Προστασία νεαρών φυτών σε καμένεε 
περιοχέε,

• Φτιάξτε φωλιέε για τα πουλιά.

Σόφια Καινούργιου

Υπεύθυνη Π.Ε. Πρωτοβάθμιας Β'Αθήνας



Η αυλή ίων 13ου και 21ου Δημοτικών Σχολείων Κερατσινίου πρίν ιη συμμετοχή xous στο πρόγραμμα Περιβαλλοντικήε Εκπαίδευσηε 
«Οι Πράσινεε Γωνιέε Tns Γειτονιάε μου» τηε Ελληνικήε Εταιρίαε Προστασίαε τηε Φύσηε και μετά...

Ο



Βράβευση Εκπαιδευτικών

Την Τετάρτη 23 Ιανουάριου συγκεντρωθήκαμε για μια ακόμα 
φορά στο ξενοδοχείο Electra Palace για την καθιερωμένη 

κοπή τηε βασιΑόπιτταε τηε ΕΕΠΦ. Μπορεί όμωε η κοπή τηε πίτταε 
να είναι καθιερωμένη σαν εκδήήωση για τα μέήη τηε ΕΕΠΦ και 
τουε φΐάουε τουε, όμωε η φετεινή ήταν κάτι το ιδιαίτερο.

Ήταν μια εκδήλωση με πολύ ιδιαίτερο περιεχόμενο, με πολύ 
ιδιαίτερο νόημα και πολύ συναίσθημαΠΞτσι είχε αποφασίσει το Δ.Σ. 
τηε ΕΕΠΦ και ιδιαίτερα η Πρόεδροε Μαρία Ρουσσομουστακάκη 
που άνοιξε την βραδυά με μια όμορφη αλλά συνάμα σύντομη - 
όπωε άλλωστε δεσμεύτηκε «ότι δεν θα μαε κουράσει!!» - παρου
σίαση του έργου τηε Εταιρίαε.

Μετά όμωε ήρθαν οι εκπλήξειε με το ιδιαίτερο νόημα για όλουε

εμάε. Γιάτί ήταν εκπλήξειε που αντικατοπτρίζουν τη μοναδικότητα 
του έργου τηε ΕΕΠΦ. Έργου που βασίζεται στουε ισχυρούε δεσ- 
μούε φιλίαε και προσφοράε που έχουν αναπτυχθεί ανάμεσα σε 
ανθρώπουε που συνεργάζονται χρόνια με την Εταιρία.

Ανθρώπουε που δημιουργούν, προσφέρουν, αλλά γεμίζουν και 
από ικανοποίηση, όπωε άλλωστε ομολόγησαν κι εκείνοι με τη 
σειρά τουε εκέινη τη βραδυά.

Ποιοι είναι οι άνθρωποι αυτοί; Και τι να πρωτοπούμε για τα ιδι
αίτερα προσόντα τουε, την προσωπικότητά τουε, το έργο τουε. την 
προσφορά τουε....

Ανέλαβε λοιπόν και πάλι η Πρόεδροε Μ. Ρουσσομουστακάκη, 
να ξετυλίξει μπροστά στα μάτια μαε, όχι τον «Κύκλο των Χαμένων



Ποιητών» aflria τον «Κύκλο των Μοναδικών μα5 Εκπαιδευτικών», 
των πραγματικών «Δασκάλων» με «Δ» κεφαλαίο, των δικών μαε 
δασκάλων! Των Εκπαιδευτικών που χρόνια πασχίζουν μαζί μαε, σε 
ομάδεε και επιτροπέε για να γίνουν πράξη, οι υψηλοί στόχοι τηε 
ευαισθητοποίησηε, τηε εκπαίδευσηε αλλά κυρίωε τηε διαμόρφω- 
σηε συνείδησηε για τουε πολίτεε του αύριο, τηε διαμόρφωσηε 
μιαε νέαε «περιβαλλοντικήε ηθικήε» μέσα από τα Προγράμματα 
Περιβαλλοντικήε Εκπαίδευσηε που υλοποιεί η ΕΕΠΦ.

Γνωρίσαμε τη Σταυρούλα Αλεξανδροπούλου, τον Παύλο Δα- 
σκαλάκη, το Γιώργο Καβάζη, τη Σοφία Καινούργιου, την Ηρώ Κε- 
κέ-Μυλωνάκου, τον Παντελή Μάναλη, τη Διονυσία Παπαδοπού- 
λου, τη Σοφία Πλατανιτσιώτη, το Σταμάτη Σκαμπαρδώνη, το Νίκο

Στεφανόπουλο, την Κική Τατίδου, την Παναγιώτα Τσελεκτσίδου, 
την Αντιόπη Φραντζή, την Κλεοπάτρα Χατζηκώστα, και η παρου
σίαση έκλεισε με κάτι που τουε οφείλαμε από καιρό.Ένα αναμνη
στικό έπαινο, ένα μεγάλο ευχαριστώ από την ΕΕΠΦ, που τουε επέ
δωσε ποιόε άλλοε, από την Αλίκη Βαβούρη, που όλα αυτά τα χρό
νια ωε Υπεύθυνη Εκπαιδευτικών Προγραμμάτων τηε ΕΕΠΦ, δού
λεψε μαζί τουε, για να γίνει πραγματικότητα το τεράστιο έργο τηε 
Εταιρίαε στο χώρο τηε Περιβαλλοντικήε Εκπαίδευσηε.

Η συναισθηματική φόρτιση όμωε τηε βραδυάε επρόκειτο να 
κορυφωθεί και με αυτά που θα ακολουθούσαν. Στην οθόνη εμφα
νίστηκε ένα μικρό παιδάκι, ενώ η Πρόεδροε ακουγόταν να λέει 
«και τώρα θα τιμήσουμε έναν άλλο μεγάλο εθελοντή που δεν είναι



δάσκαλοΒ με τη στενή του όρου έννοια, όμωε έχει μυήσει noflrioijs, 
μικρούε και μεγάήΙουΒ στα μυστικά τηε αγαπημένηε μαε ΕήΓΐηνικήΒ 
ΦύσηΒ. Τον Γιώργο Σφήκα, τον Επίτιμο Πρόεδρο ms ΕΕΠΦ, με τα 
αναρίθμητα χρόνια npoocpopds!!

Χειροκροτήματα, συγκίνηση και οι εικόνεε να διαδέχονται η μία 
την άήΐήη στην οθόνη, από τη ζωή του Γιώργου Σφήκα.

Με την οήοκήήρωση ms napouoiaons πήρε τη σκυτάλη ο Γεν. 
Γραμματέαε ms ΕΕΠΦ Λεωνίδα5 Koflflas, για να μιλήσει με πολλή 
συγκίνηση κι εκείνοε με τη σειρά του, για τιε αναμνήσειε, για τη συν
εργασία και τη στενή φιλία με το Γιώργο Σφήκα.

Όμωε οι εκπλήξεΐΒ τηε βραδιάε δεν είχαν τέλοε. Και να, μπήκαν 
στην αίθουσα δύο μουσικοί που μαε έκαναν όλουε να σιγοτραγου-

δήσουμε γνωστά κι αγαπημένα τραγούδια, ζεσταίνονταε έτσι ακό
μα περισσότερο την ήδη όμορφη βραδιά.

Όταν δε ακολούθησε και η κοπή ms βασιλόπιτταε και μοιρά
στηκαν στα τραπέζια τα κομμάτια τηε, πραγματικά η χαρά όλων μαε 
ήταν μεγάλη όταν η Σοφία Πλατανιστιώτη, μία από mus Εκπαιδευ- 
τικού5 μαεϋ φώναξε ότι βρήκε το πρώτο φλουρί και η Τιμοθέα 
Παντζίκα, φίλη του Γ ιώργου Σφήκα, το δεύτερο.

Μάλλον λοιπόν θα συμφωνήσετε ότι αυτή η Πίττα του 2008 
ήταν μοναδική!! Και του χρόνου!!

Α. Νικηφορακη



η 'έρχο ηοϋιτών

Προς: Ελληνική Εταιρεία Προστασίας της Φύσης

Αγαπητοί φίλοι,

Τετάρτη 30 Ιανουάριου 2008 
Αρ. Πρωτ.: 26

θα ήθελα να σας ευχαριστήσω προσωπικά και εκ μέρους 
του Έργου Πολιτών για την πολύτιμη συμμετοχή και συμβολή 
σας στην επιτυχία της έκθεσης «Ελλάδα, το σπίτι μας», που 
πραγματοποιήθηκε από τις 24 έως τις 27 Ιανουάριου 2008, 
στην Πλατεία Συντάγματος.

Ο στόχος της στήριξης και προβολής του Εθελοντισμού 
για την ευαισθητοποίηση και την ενημέρωση πολιτών 
στα κρίσιμα θέματα της προστασίας του περιβάλλοντος, 
έγινε πραγματικότητα κυρίως χάρη στη δική σας βοήθεια.

Η έκθεση «Ελλάδα το σπίτι μας» που στόχο έχει να φτάσει 
σε κάθε γωνιά της χώρας, όπως και εσείς θα διαπιστώσατε 
είχε απήχηση στο κοινό και επιπλέον κίνησε το ενδιαφέρον 
πολλών Δήμων από όλη την Ελλάδα.

Για μία ακόμη φορά σας ευχαριστούμε για την άψογη 
συνεργασία.

Με εκτίμηση,

Ελένη Λαμπαδαρίου 
Μέλος Δ.Σ.

Η ΕδεΙηνική Εταιρία Προστασίαε ms ΦύσηΞ συμμετείχε 

στην έκθεση στη θεματική ενότητα

«Ολοκληρωμένη Διαχείρηση Αποβλήτων»

ΟΜΑΔΑ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΠΕΡΙΒ ΑΛΛΟ Ν
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Πλατεία Συντάγματος / 24-27 Ιανουάριου 
10.00-22.00

50 ΕΘΕΛΟΝΤΙΚΕΣ ΟΡΓΑΝΩΣΕΙΣ 
& ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΑ ΙΔΡΥΜΑΤΑ 
ΕΝΗΜΕΡΩΝΟΥΝ ΓΙΑ ΤΟ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ
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Παιδιά γεμάτα ενέργεια

03ΡΙΪΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΑΗΣ

ΠΑΙΔΙΑ
' ~ “ Α ^λο Τ ο βιβήΐίο Παιδιά γεμάτα ενέργεια του
ΕΝΕΡΓΕΙΑ )£Λ m 'C κ* -

I Φρίξου ΜιχαηΑιδη είναι η ευχάριστη

έκπληξη που έρχεται από την Κύπρο. 0 

Φρίξοε Μιχαηλίδηε σε συνεργασία με 

την Πόπη Φουντούλη υλοποίησε την ιδέα 

για να φτιαχτεί μια ιστορία γεμάτη ενέρ

γεια. Το ερέθισμα και η ευαισθητοποίηση 

ήρθε μέσα από το πρόγραμμα "Οικολογι

κά Σχολεία" που υλοποιείται με μεγάλη 

επιτυχία στη Κύπρο. Μια εκδρομή είναι η αφορμή για να ανακαλύψουν 

τα παιδιά ενόε σχολείου τη δύναμη τη$ ενέργειαε. Τα παιδιά πάνε μια 

εκδρομή στο δάσοε και αναγκάζονται να παρατείνουν την διαμονή 

τουε λόγω τηε έλλειψηε βενζίνηε. Το λεωφορείο μένει από βενζίνη 

και τα παιδιά τηε πόληε ανακαλύπτουν τον ήλιο, το νερό,την ενέργεια 

που παράγεται από εκεί και γίνονται παιδιά γεμάτα ενέργεια έτοιμα 

για δράση και ζωή. Η συνέχεια στο βιβλίο που συστήνουμε ανεπιφύ

λακτα για τα παιδιά του Δημοτικού σχολείου.

Εκδόσειε ΠΑΡΓΑ. Με την υποστήριξη τηε CYMEPA

Χερσαίε5 και θαάάσσιεε περιοχέε 
Natura στο νομό Κεφαλλονιά5 
καιΙθάκη5

Η μη κερδοσκοπική εταιρία «Αρχιπέλαγοε» έχει 

δημιουργήσει ένα πολύ ενδιαφέρον υλικό πε- 

ριβαλλοντικήε εκπαίδευσηε σχετικά με τιε περιοχέε 

Natura του νομού Κεφαλλονιάε και Ιθάκηε. Είναι 

δυο πολύ ενδιαφέροντα και καλαίσθητα βιβλιαρά

κια τα οποία αναφέρονται στιε χερσαίεε και θαλάσ- 

σιεε περιοχέε Natura των συγκεκριμένων νομών. 

Τα βιβλία μπορούν να αποτελέσουν ένα σημα

ντικό οδηγό για τουε εκπαιδευτικούε και τουε 

μαθητέε που θέλουν να κάνουν προγράμματα 

Περιβαλλοντικήε Εκπαίδευσηε στιε συγκε- 

κριμένεε περιοχέε αλλά και για τουε ταξιδευ- 

τέε που θα βρεθούν στα δυο πανέμορφα νησιά.

»>=

NATURA:
Οικολογικά οξιόλογίς περιοχές 
και πολύτιμο στολίδια των νησιών μος

Έκδοση με το Πρόγραμμα LIFE. NATURA:
Οικολογικό αξιόλογες περιοχές 
και πολύτιμα στολίδια των νησιών μος I

Σταματης Σκαμπαρδωνης

Εκπαιδευτικόε, Μέδοε Συντονιστικήε Επιτροπήε



Η Εϋήηνική Εταιρία Προστασίαε ms Φύσηε, όσον αφορά την 

Περιβαβήοντική Εκπαίδευση, στοχεύει
• Στην εποικοδομητική συνεργασία όλων των φορέων που εμπλέκο

νται στην Περιβαλλοντική Εκπαίδευση.

• Στη σύνδεση τηε Περιβαλλοντικήε Εκπαίδευσηε με τα Προγράμματα 

για την προστασία τηε φύσηε. ώστε να γίνεται περισσότερο πρακτική

Enions, υποστηρίζει συστηματικά το έργο 

των εκπαιδευτικών με

• την άμεση και καλύτερη επικοινωνία,

• την παροχή κατάλληλου εκπαιδευτικού υλικού, που γράφεται από 

εκπαιδευτικούε,

• τη διοργάνωση επιμορφωτικών σεμιναρίων,

• τη δημοσίευση καινοτόμων δραστηριοτήτων,

• τη χρήση όποιου μέσου προωθεί την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση και 

προάγει το έργο τηε.

Τα ενυπόγραφα άρθρα αντιπροσωπεύουν τιε απόψειε των συγγραφέων και 
όχι αναγκαστικά τηε Εταιρίαε.

Το φωτογραφικό υλικό προέρχεται από το αρχείο τηε Ελληνικήε Εταιρίαε 
Προστασίαε τηε Φύσηε και των συνεργατών τηε. εκτόε εάν σημειώνεται 
διαφορετικά.

Μοιραστείτε μαζί pas πε σκέψεΐ5. ιδέεε και προβδηματισμού5 aas.

Αν θέλετε να δείτε δημοσιευμένεε us δραοτηριότητέε aas, 

us σκέψειε aas και rous προβδηματισμούε aas, ιδού το βήμα που θα aas 

δεχτεί και θα αξιοποιήσει τη δημιουργική και πρωτότυπη δουδειά aas.

Περιμένουμε και επιθυμούμε τη συνεργασία με aas, τουε μαθητέε, 

mus εκπαιδευτικούε όλων των βαθμιδών, mus ειδικούε επιατήμονεε. 

τουε ευαισθητοποιημένουε ανθρώπουε.

Τηλεφωνήστε για πδηροφορίε5 στο 210-3224 944, και στείλτε 

το κείμενο σε ηλεκτρονική μορφή στη διεύθυνση: hspn@hoiar

Μαθητέε σε δραστηριότητα στο πεδίο

www.eepf.gr



Υποσιηρικτέ5 Προγραμμάτων ΠεριβαλάοντικήΒ Εκπαίδευσηε 
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